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Αναμφισβήτητα, πολλοί δεν μπορούσαν να  φαντα-
στούν την επέτειο των 10 χρόνων από την επαναλει-
τουργία του Ελληνικού Μειονοτικού Δημοτικού Σχο-
λείου στην Ίμβρο.  Κι όμως είναι μια πραγματικότητα. 
Πολλοί εργάστηκαν, κοπίασαν, αγχώθηκαν κι έγιναν 
πράξη τα όνειρα όλων μας. Πολλά τα προβλήματα που 
έπρεπε να λυθούν και με πίστη λύθηκαν. Δεν έλλειπαν 
οι αντεγκλήσεις, οι στεναχώριες, τα αδιέξοδα. Ξεπερά-
στηκαν όλα, οι μαθητές αυξήθηκαν, γεννήθηκαν νέα Ιμ-
βριωτόπουλα κι όλα πήγαν κατ’ ευχήν. Σήμερα καλού-
μαστε, για την επόμενη 
δεκαετία, να συνεχίσουμε 
αυτήν την προσπάθεια 
με περισσότερη ορμή και 
να αντιμετωπίσουμε τα 
καινούρια προβλήματα 
που θα παρουσιαστούν. 
Έχοντας παρακαταθήκη 
τη δεκαετή εμπειρία, πρέ-
πει να προλάβουμε και να 
επιλύσουμε πιθανά προ-
βλήματα που θα εμφανι-
στούν. Η συζήτηση τώρα 
ανοίγει και θα πρέπει να 
μείνουμε προσηλωμένοι 
όλοι στον στόχο, που δεν 
είναι άλλος από την συνέχιση και διατήρηση της διδα-
σκαλίας της Ελληνικής παιδείας στο νησί. Προσωπικά 
θεωρώ ότι το μείζον πρόβλημα είναι η επανεκκίνηση 
της επανεγκατάστασης νέων οικογενειών στην Ίμβρο.  
Η πανδημία πάγωσε τη ροή που είχαμε και πρέπει όλοι 
να δουλέψουμε πρωτίστως πάνω σε αυτό το κομμάτι.

Η παρουσία του Οικουμενικού Πατριάρχη κ.κ. Βαρ-
θολομαίου στην επετειακή εκδήλωση που διοργάνωσε 
ο Ε.Π.Σ.Ι. δείχνει και τη σημασία που δίνει ο Παναγιώ-
τατος στο θέμα της Παιδείας. Παράλληλα γιορτάστη-
κε με κάθε μεγαλοπρέπεια αλλά και με ταπεινότητα η 
γιορτή του Αγίου Δημητρίου, παρουσία υψηλών προ-
σκεκλημένων όλων των φορέων από την Ελλάδα και 
φυσικά από την Ίμβρο. Το ορνιθοπανάγυρο που επιμε-
λήθηκε με κάθε λεπτομέρεια ο Άγιος Μύρων, όπως το 
πράττει τα τελευταία χρόνια και το περιμένουν όλοι οι 
συμπατριώτες, πραγματοποιήθηκε με επιτυχία. 

Παρούσα σε όλα τα πεπραγμένα στο νησί και η Ιμ-
βριακή Ένωση, που οργάνωσε εκδρομή στο νησί αυτές 
τις ημέρες του Οκτωβρίου. Συμμετείχαν πολλοί συμπα-
τριώτες και Φίλοι της Ίμβρου μαζί με τη Χορωδία της 
Ένωσης που τραγούδησε για τον Πατριάρχη και την 
υψηλή συνοδεία του. Φυσικά ξεναγήθηκαν στο νησί 

και σ’ όλα τα χωριά της Ίμβρου και η εκδρομή – προ-
σκύνημα ολοκληρώθηκε με διασκέδαση στο σπίτι του 
υπογράφοντος. 

Με την επιστροφή από το νησί οργανώσαμε μια 
μεγαλειώδη εκδήλωση για την παρουσίαση του βιβλίου 
«Η Ιστορία της Ίμβρου μέσα από τις μαρτυρίες των αν-
θρώπων της» στην Εταιρεία Μακεδονικών Σπουδών, 
στο κέντρο της Θεσσαλονίκης. Τέσσερα εμβληματικά 
Σωματεία, Η Φιλόπτωχος Αδελφότητα Ανδρών Θεσσα-
λονίκης, η Εταιρεία Μακεδονικών Σπουδών, το Μ.Α.Ζ.Ι. 
- Με Αλληλεγγύη Ζούμε Ισότιμα και η Ιμβριακή Ένω-

ση Μακεδονίας – Θράκης 
ένωσαν τις δυνάμεις τους 
για να γνωρίσει το κοινό 
της Θεσσαλονίκης την 
Ίμβρο αλλά και τη νέα έκ-
δοση της Ένωσης. Με το 
δημοφιλή ηθοποιό Γρη-
γόρη Βαλτινό να διαβάζει 
μαρτυρίες Ιμβρίων και με 
τη συνοδεία της Νάγιας 
Μυσερλή στην άρπα, να 
δίνει άλλο χρώμα στην 
παρουσίαση του βιβλίου. 
Ήταν πραγματικά μια 
σπουδαία εκδήλωση.  

Σε μερικούς μήνες, 10 για την ακρίβεια, στις 24 Σε-
πτεμβρίου του 2024, θα πραγματοποιηθεί το συνέδριο 
για την Ίμβρο, στην Αθήνα και ήδη ξεκίνησαν οι ετοι-
μασίες και οι συναντήσεις για την οργάνωσή του. Στις 
20-21/1/2024 αναμένεται το Δ.Σ. του Συλλόγου Ιμβρί-
ων από την Αθήνα για κοινή συνεδρίαση με το Δ.Σ. της 
Ιμβριακής Ένωσης, στη Θεσσαλονίκη και προγραμμα-
τίζεται τον Μάρτιο να μεταβούμε κι εμείς στην Αθήνα. 
Θα αναλύσουμε όλα τα θέματα που απασχολούν τους 
Ιμβρίους και θα θέσουμε στόχους για το άμεσο μέλ-
λον. Ο ενθουσιασμός κάποιων, που χάθηκε όταν επέ-
στρεφαν τη δεκαετία του 1990 και του 2000 πρέπει να 
επανέλθει. Η Ίμβρος είναι εκεί κι εμείς τα παιδιά της, 
οι Ίμβριοι όπου γης, πρέπει να τη φροντίζουμε. Είναι 
Μάνα μας, είναι η ίδια η ψυχή μας.

Ενόψει των εορταστικών ημερών που έρχονται εύ-
χομαι από τα βάθη της καρδιάς μου, υγεία κι ευημερία 
σε όλους και το 2024 να είναι για την Ίμβρο μας η κα-
λύτερη χρονιά που ζήσαμε έως τώρα.    

Π α ύ λ ο ς  Σ τ α μ α τ ί δ η ς
Άρχων Οστιάριος της Μ.τ.Χ.Ε.

Πρόεδρος Ιμβριακής Ένωσης Μακεδονίας - Θράκης

Το  2 0 2 4  ν α  ε ί ν α ι  η  κ α λ ύ τ ε ρ η 
χ ρ ο ν ι ά  γ ι α  τ η ν  Ί μ β ρ ο  μ α ς
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Επετειακή εκδήλωση για τα 10 χρόνια 
επαναλειτουργίας του Ελληνικού Δημοτικού 
Σχολείου Ίμβρου (2013 - 2023) διοργάνωσε 
ο Εκπαιδευτικός και Πολιτιστικός Σύνδεσμος 
Ίμβρου με τίτλο «Η Αναγέννηση και το Μέλ-
λον της Παιδείας στην Ίμβρο», την Πέμπτη 
26 Οκτωβρίου 2023 στους Αγίους Θεοδώ-
ρους.

Την εκδήλωση τίμησαν με την παρουσία 
τους:

Ο Οικουμενικός Πατριάρχης κ.κ. Βαρ-
θολομαίος
Ο Έλληνας Γενικός Πρόξενος στην 
Κωνσταντινούπολη κ. Κωνσταντίνος 
Κούτρας
Ο Μητροπολίτης Σουηδίας κ. Κλέω-
πας
Ο Μητροπολίτης Ίμβρου και Τενέδου 
κ. Κύριλλος
Ο Πρόεδρος του Συλλόγου Ιμβρίων 
Αθήνας κ. Γεώργιος Παπαθεοδώρου
Ο Πρόεδρος της Ιμβριακής Ένωσης 
Μακεδονίας - Θράκης κ. Παύλος Στα-
ματίδης
Ο Νομικός Σύμβουλος του Οικ. Πατρι-
αρχείου κ. Πάρις Ασανάκης
Ο Ιωακείμ Καμπουρόπουλος, τέως Δι-
ευθυντής του Γυμνασίου/Λυκείου και 
τέως Πρόεδρος του Ε.Π.Σ.Ι. τιμήθηκε 
για την συνολική προσφορά του στην 
Αναγέννηση της Ελληνικής Παιδείας 
στην Ίμβρο.

Επίσης τιμήθηκαν για την ανεκτίμητη 
προσφορά τους στην Αναγέννηση της Ελλη-
νικής Παιδείας στην Ίμβρο:

Η Άννα Κουτσομάλλη
Η Παρασκευή Μπερμπέρη
Ο Λάκης Βίγκας
Ο Πάρις Ασανάκης
Ο Παύλος Σταματίδης

10 Χρόνια 
Ελληνικό Δημοτικό Σχολείο Ιμβρου (2013 – 2023)
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Το Σάββατο, 14 Οκτωβρίου στην Ιμβρια-
κή Ενωση πραγματοποιήθηκε Αγιασμός για 
την έναρξη των δραστηριοτήτων για τη 
χειμερινή περίοδο. 

Την εκδήλωση τίμησαν με την παρουσία 
τους οι:

Ο Πρωτοσύγκελος της Ιεράς Μητρο-
πόλεως Θεσσαλονίκη, Πανοσιολογιό-
τατος κ. Ιάκωβος
Ο κ. Στράτος Σιμόπουλος Βουλευτής 
Α΄ Θεσσαλονίκης, Νέα Δημοκρατία
Ο κ. Δημήτρης Κούβελας Βουλευτής Α΄ 
Θεσσαλονίκης, Νέα Δημοκρατία
Ο κ. Γεώργιος Κωνσταντινίδης Πρόε-
δρος Φιλοπτώχου Αδελφότητας Αν-
δρών Θεσσαλονίκης
Η κ. Αλμπανάκη εκπρόσωπος της Υπη-
ρεσίας Διεθνών Σχέσεων του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών
Ο κ. Πολύμερος εκπρόσωπος του Σω-
ματάρχη του Γ΄ Σώματος Στρατού
Η κ. Ζωή Γεωργίου εκπρόσωπος της 
Διεύθυνσης Τροχαίας

Η εκδήλωση ξεκίνησε με την ομιλία του 
Καθηγητή Βαλκανικής και Ύστερης Ιστορίας 
κ. Δημητρίου Σταματόπουλου με θέμα: «100 
χρόνια από τη Συνθήκη της Λωζάννης». 
Ακολούθησε η τελετή του Αγιασμού από 
τον Πρωτοσύγκελο της Ιεράς Μητροπόλεως 
Θεσσαλονίκης, Πανοσιολογιότατο κ. Ιάκω-
βο. Στη συνέχεια ο πρόεδρος της Ιμβριακής 
Ένωσης κ. Παύλος Σταματίδης έκανε ένα σύ-
ντομο χαιρετισμό.  Η Χορωδία της Ένωσης 
παρουσίασε παραδοσιακά τραγούδια και 
ακολούθησε κέρασμα  στο εντευκτήριο του 
πρώτου ορόφου που ετοίμασαν οι κυρίες 
της Ένωσης.  Παρουσιάστρια της εκδήλωσης 
ήταν η κ. Ελένη Κανάκη Β΄ Αντιπρόεδρος της 
Ι.Ε.Μ.Θ. 

 Κ α λ ή  χ ρ ο ν ι ά .

A γ ι α σ μ ό ς  γ ι α  τ η ν  έ ν α ρ ξ η
δραστηριοτήτων στην Ιμβριακή Ένωση
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Μια ομάδα Ιμβρίων και φίλων, μελών της 
Ιμβριακής Ένωσης Μακεδονίας Θράκης, επι-
σκέφθηκε, στα τέλη Οκτωβρίου, το αγαπημένο 
νησί της Ίμβρου, για να παραστεί στις εορτα-
στικές εκδηλώσεις με την ευκαιρία συμπλή-
ρωσης δέκα χρόνων από την επανέναρξη της 
λειτουργίας των Ελληνικών Σχολείων στο νησί, 
αλλά και για να ενισχύσει με την παρουσία της 
το φρόνημα των Ελλήνων μονίμων κατοίκων, 
που αισθάνονται απομονωμένοι κατά την δι-
άρκεια της χειμερινής περιόδου, όταν οι αντί-
ξοες καιρικές συνθήκες καθιστούν δύσκολη και 
πολλές φορές αδύνατη τη επίσκεψη των Ελλα-
διτών.

Είχα τρία χρόνια να επισκεφθώ το νησί. 
Περίμενα να δω ένα τόπο χειμαζόμενο, χωρίς 
την παρουσία των καλοκαιρινών επισκεπτών 
που δίνουν χρώμα και ζωή στο νησί. Όμως 
ένιωσα ευχάριστη έκπληξη όταν διαπίστωσα 
ότι η πρωτεύουσα Παναγία ζούσε στον ρυθμό 
των επισκεπτών της ακόμη. Ο κόσμος γέμιζε 
τα εστιατόρια και τις ταβέρνες, κυκλοφορού-
σε στα δρομάκια της κωμόπολης και έδινε μια 
εικόνα ξεγνοιασιάς και χαλάρωσης. Η κεντρι-
κή οδός με τα εστιατόριά της και τα καφέ της 
είναι μια γνώριμη εικόνα που συναντά κανείς 
σε οποιοδήποτε Ελληνικό νησί, όταν μάλιστα 
τα καφέ του δρόμου αυτού ήταν γεμάτα με 
Έλληνες επισκέπτες και άκουγες την Ελληνική 
γλώσσα.

Εντυπωσιακή είναι η βελτίωση των υποδο-
μών σε ξενοδοχεία και οδικό δίκτυο. Είναι προ-
φανές ότι το νησί έχει μετατραπεί σε τουριστι-

Ί μ β ρ ο ς  Γ λ υ κ ι ά  Π α τ ρ ί δ α
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κό προορισμό, υποδεχόμενο όχι μόνον τους Ελλαδίτες 
φίλους του, αλλά και Τούρκους που έρχονται από την 
Πόλη. Έναν τέτοιο Τούρκο συνάντησα στο εξαιρετικό 
κεντρικό ζαχαροπλαστείο της Παναγιάς, ο οποίος μου 
είπε ότι κατοικεί μόνιμα στην Κωνσταντινούπολη, αλλά 
κατάγεται από τον Ελληνικό Πόντο, ενώ ο παππούς 
και ο πατέρας του ήταν Έλληνες Πόντιοι. Το σημαντικό 
είναι ότι ο διάλογος μεταξύ μας έγινε στην Ποντιακή 
γλώσσα, την οποία ο Έλληνας (Τούρκος) εγνώριζε και 
την μιλούσε άπταιστα με την βοήθεια και ενός Πόντιου 
μέλους της ομάδας μας των εκδρομέων.

Η Ελληνική ρίζα του τον ώθησε να επισκεφθεί την 
Ίμβρο, διότι, όπως μου είπε, αγαπά την Ελλάδα και 
κάθε τι Ελληνικό. 

Το γεγονός αυτό υποδηλώνει ότι η Ίμβρος μπορεί 

να εξελιχθεί σε τόπο διακοπών και αναψυχής.
Επισκέπτης μπορεί να είναι ο κάθε Έλληνας, ο 

οποίος έχει υποχρέωση, τουλάχιστον μια φορά να 
επισκεφθεί το νησί για να βοηθήσει να διατηρηθεί η 
Ελληνικότητά του και ο Ελληνικός πληθυσμός του. 
Τα ελληνικά καταστήματα που λειτουργούν στο νησί 
διατηρούνται σε μεγάλο βαθμό με τους Έλληνες επι-
σκέπτες. Η λειτουργία αυτών εξασφαλίζει θέσεις ερ-
γασίας και εισόδημα στις ελληνικές οικογένειες, ώστε 
να υπάρχει ένα σοβαρό κίνητρο παραμονής τους στο 
νησί.

Άρα είναι ιδιαίτερα σημαντική η επίσκεψη των ελ-
λαδιτών στο νησί, διότι με την παρουσία τους και με 
ό,τι αυτό συνεπάγεται, βοηθούν να μη γίνει η Ίμβρος 
μια άλλη αλησμόνητη και χαμένη Πατρίδα.
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Επισκέπτης όμως μπορεί να είναι και κάθε 
Τούρκος που αγαπά τον Ελληνικό Πολιτισμό, τα 
Ελληνικά Έθιμα και τα πανηγύρια των Ιμβρίων 
που γίνονται τους θερινούς μήνες. Υπενθυμί-
ζω ότι σε πρόσφατη δημοσκόπηση που έγινε 
στην Τουρκία, ποσοστό 70% των Τούρκων επι-
θυμούν να έχουν αγαθές και φιλικές σχέσεις με 
τους Έλληνες. Το νησί της Ίμβρου μπορεί από 
το 1923 να υπάγεται στην Τουρκική Επικράτεια, 
όμως όλοι οι Τούρκοι γνωρίζουν ότι κάποτε 
ήταν αμιγώς Ελληνικό και ότι εξακολουθεί να 
εκφράζει το Ελληνικό πνεύμα και τον Ελληνικό 
Πολιτισμό.

Δεν είναι καθόλου τυχαίο το γεγονός ότι 
κάθε Δεκαπενταύγουστο οι Τούρκοι επισκέπτες 
του νησιού παρακολουθούν τα πανηγύρια 
των Ρωμιών και πολλές φορές συμμετέχουν σ’ 
αυτά.

Η Ίμβρος χρειάζεται τους Ελλαδίτες επισκέ-
πτες για τους λόγους που προανέφερα.

Χρειάζεται όμως και την στήριξη της Ελλη-
νικής Πολιτείας στο να προβάλλει και να διεκ-
δικήσει την επίλυση των δικαίων αιτημάτων 
των Ελλήνων κατοίκων της και ιδιαίτερα του 
δικαιώματος της κληρονομικότητας. Δεν εί-
ναι δυνατόν ο γιος ή η κόρη να μη μπορεί να 
κληρονομήσει το πατρικό σπίτι. Δεν είναι δυ-
νατόν, εάν δεν έχει Τουρκική Υπηκοότητα, να 
είναι υποχρεωμένος ή να πωλήσει το πατρικό 
σπίτι ή να το μεταβιβάσει μέσα σε ένα χρόνο. 
Εάν δεν το πωλήσει το χάνει. Αν χαθεί δε το 
πατρικό σπίτι, σπάει οριστικά και ο δεσμός του 
Ίμβριου με την πατρίδα. Έτσι όμως κινδυνεύει 
η Ίμβρος σε λίγα χρόνια να προστεθεί στις άλ-
λες χαμένες πατρίδες.

Σε ένα τέτοιο πατρικό σπίτι, ηλικίας 200 
ετών, η ομάδα των εκδρομέων φιλοξενήθηκε 
ένα βράδυ στο Σχοινούδι στο σπίτι του Προέ-
δρου της Ιμβριακής Ένωσης Μακεδονίας Θρά-
κης. Στο κάποτε καφενείο του «Παυλή», ο αξιέ-
παινος Παύλος Σταματίδης μας προσέφερε μια 
βραδιά αξέχαστη με πλούσιους μεζέδες, ποτό 
και τραγούδια με τον ήχο της κιθάρας μέλους 
του τμήματος των Κανταδόρων της Ίμβρου.

Είναι εύκολο να αντιληφθεί κανείς τί εξέλι-
ξη θα είχε ο Ελληνισμός της Ίμβρου εάν ο κάθε 
Ίμβριος εξασφάλιζε την κυριότητα του πατρι-
κού του σπιτιού!

Με αυτές τις σκέψεις αναπολώ τις ευχάρι-
στες στιγμές που έζησε η ομάδα των εκδρομέ-
ων, περιμένοντας μια άλλη ευκαιρία να ταξιδέ-
ψω στο αγαπημένο νησί της Ίμβρου.

Α θ η ν ό δ ω ρ ο ς  Σ υ ρ ό π ο υ λ ο ς
Νομ. Σύμβουλος/Ταμίας Ι.Ε.Μ.Θ.
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Στην πλήρωση της Ιεράς Μητροπόλεως 
Θεσσαλονίκης προχώρησε η Ιερά Σύνοδος 
της Ιεραρχίας της Εκκλησίας της Ελλάδος, 
στις 9 Οκτωβρίου 2023.

Το Σώμα της Ιεραρχίας εξέλεξε νέο 
Μητροπολίτη Θεσσαλονίκης τον Αρχι-
γραμματέα της Ιεράς Συνόδου της Εκκλη-
σίας της Ελλάδος, Θεοφιλέστατο Επίσκο-
πο Ωρεών κ. Φιλόθεο, με ψήφους 73.

Βιογραφικό σημείωμα εψηφισμένου 
Επισκόπου Ωρεών κ. Φιλοθέου

Ο εψηφισμένος Επίσκοπος Ωρεών κ. 
Φιλόθεος (κατά κόσμον Θεοχάρης) γεννή-
θηκε στη Χαλκίδα το 1977. Είναι απόφοι-
τος της Ανωτέρας Εκκλησιαστικής Σχολής 
Αθηνών και της Θεολογικής Σχολής του 
Πανεπιστημίου Αθηνών.

Παρακολούθησε μεταπτυχιακές σπου   -
δές στην Θεολογική Σχολή του Αριστοτε-
λείου Πανεπιστημίου Θεσσαλονίκης, ενώ 
παράλληλα είναι και διπλωματούχος - κα-
θηγητής της Βυζαντινής Μουσικής και από 
την μικρή του ηλικία ασχολήθηκε με την 
μουσική και διετέλεσε Ιεροψάλτης στον 
Ι. Ναό Αγίου Νικολάου Χαλκίδος, καθώς 
και μέλος σε πολλές Χορωδίες Βυζαντινής 
αλλά και Ευρωπαϊκής Μουσικής.

Εκάρη Μοναχός στην Ιερά Μονή Αγίου 
Γεωργίου «ΑΡΜΑ» στις 16.2.2002 και την 
επομένη (17.2.2002) χειροτονήθηκε Διάκο-
νος από τον Γέροντά του, Σεβασμιώτατο 
Μητροπολίτη Χαλκίδος κ. Χρυσόστομο. 
Στις 19.6.2005 χειροτονήθηκε Πρεσβύτε-
ρος και έλαβε αυθημερόν το οφφίκιο του 
Αρχιμανδρίτη από τον ίδιο Μητροπολίτη.

Από της χειροτονίας του διακονεί ως Ιεροκήρυξ της Ιεράς Μητροπόλεως Χαλκίδος, Κατηχητής σε αρκετές 
Ενορίες, ενώ ταυτόχρονα είχε και την ευθύνη του Γραφείου Τύπου και Δημοσίων Σχέσεων, της Κατασκηνω-
τικής περιόδου των αγοριών Γυμνασίου – Λυκείου των Κατασκηνώσεων της Ιεράς Μητροπόλεως στις Ρο-
βιές της Βορείου Ευβοίας, της Σχολής Βυζαντινής Μουσικής, όπως και της ιστοσελίδος Αυτής στο Διαδίκτυο 
(Internet).

Νέος Μητροπολίτης Θεσσαλονίκης 
ο  κ .  Φ ι λ ό θ ε ο ς
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Νέος Μητροπολίτης Θεσσαλονίκης 
ο  κ .  Φ ι λ ό θ ε ο ς

Στις 26.10.2009 ανέλαβε με απόφαση του Μητροπολίτου Χαλκίδος κ. 
Χρυσοστόμου, την διακονία του Γενικού Αρχιερατικού Επιτρόπου Αυτού, 
ενώ είναι μέλος των Διοικητικών Συμβουλίων των: α) Εκκλησιαστικού 
Ορφανοτροφείου Χαλκίδος, β) Ιεραποστολικού και Μορφωτικού Ιδρύ-
ματος «Άγιος Τιμόθεος Ευρίπου» γ) Σχολής Βυζαντινής Μουσικής και δ) 
Εταιρείας Προστασίας Ανηλίκων Χαλκίδος, ως εκπρόσωπος της Ιεράς 
Μητροπόλεως.

Το 2016 προσελήφθη στην Ιερά Σύνοδο της Εκκλησίας της Ελλάδος, 
ως Γραμματεύς της Συνοδικής Επιτροπής Εκκλησιαστικής Εκπαιδεύσεως 
και Επιμορφώσεως του Εφημεριακού Κλήρου, ενώ τον Οκτώβριο του 
2018 ετοποθετήθη στην θέση του A’ Γραμματέως – Πρακτικογράφου της 
Ιεράς Συνόδου της Εκκλησίας της Ελλάδος. Συμμετείχε υπό την ιδιότητα 
του Συνοδικού Γραμματέως, στον διάλογο Εκκλησίας και Πολιτείας για 
το μάθημα των Θρησκευτικών και για τα κοινού ενδιαφέροντος θέματα 
Εκκλησίας και Πολιτείας.

Στίς 21 Μαρτίου 2019, με πρόταση του Μακαριωτάτου Αρχιεπισκόπου 
Αθηνών και πάσης Ελλάδος κ. Ιερωνύμου και ομόφωνη απόφαση της Δι-
αρκούς Ιεράς Συνόδου, ετοποθετήθη στην εξαιρετικά υπεύθυνη θέση του 
Αρχιγραμματέως της Ιεράς Συνόδου της Εκκλησίας της Ελλάδος.

Από τον Μάιο του 2019 διακονεί και ως Διευθυντής του Κλάδου Εκ-
δόσεων της Επικοινωνιακής και Μορφωτικής Υπηρεσίας της Εκκλησίας 
της Ελλάδος.

Τήν 11η Οκτωβρίου 2019, μετά από πρόταση του Μακαριωτάτου Αρ-
χιεπισκόπου Αθηνών και πάσης Ελλάδος κ. Ιερωνύμου, εξελέγη, υπό της 
σεπτής Ιεραρχίας της Εκκλησίας της Ελλάδος, ως Αρχιγραμματεύς της Ιε-
ράς Συνόδου, Βοηθός Επίσκοπος παρά τω Μακαριωτάτω Αρχιεπισκόπω, 
υπό τον τίτλον της πάλαι ποτέ διαλαμψάσης Επισκοπής Ωρεών.

Άξ ι ο ς !
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Π α ρ ο υ σ ί α σ η  το υ  β ι β λ ί ο υ
«Η Ιστορία της Ίμβρου μέσα από τις μαρτυρίες 

των ανθρώπων της» 
σ τ η ν  Ε τ α ι ρ ε ί α  Μ α κ ε δ ον ι κ ώ ν  Σπ ο υδ ώ ν

Το βιβλίο «Η Ιστορία της Ίμβρου μέσα από τις μαρ-
τυρίες των Ανθρώπων της», παρουσιάστηκε σε μια 
εξαιρετική κι ανεπανάληπτη εκδήλωση στην κατάμε-
στη αίθουσα της Εταιρείας Μακεδονικών Σπουδών, 
τη Δευτέρα 20 Νοεμβρίου 2023, που διοργάνωσαν 
τέσσερα εμβληματικά σωματεία της πόλης μας, η Φι-
λόπτωχος Αδελφότης Ανδρών Θεσσαλονίκης, η Εται-
ρεία Μακεδονικών Σπουδών, το M.A.Z.I. - Με Αλλη-
λεγγύη Ζούμε Ισότιμα - Κοινωνικό Παντοπωλείο  και 
η Ιμβριακή Ένωση Μακεδονίας - Θράκης. 

Ομιλητές: 
Ο Καθηγητής Κοινοτικού Δικαίου και Διεθνών 

Σχέσεων της Στρατιωτικής Σχολής Ευελπίδων κ. Πο-
λύκαρπος Αδαμίδης και ο Πολιτικός Επιστήμων και  
Γεν. Γραμματέας της Νεολαίας της Ιμβριακής Ένωσης 
Μακεδονίας - Θράκης κ. Γεώργος Σταματίδης.

Αποσπάσματα διάβασε ο διαπρεπής ηθοποιός 
Γρηγόρης Βαλτινός.

Μουσική συνοδεία: Νάγια Μισερλή  αρπίστρια.

Χαιρετισμό στην εκδήλωση απεύθυναν οι: 
Εκπρόσωπος του Οικουμενικού Πατριάρχη κ.κ. 

Βαρθολομαίου, Σεβασμιότατος Μητροπολίτης Βρυ-
ούλων κ. Παντελεήμων.

Εκπρόσωπος του Μητροπολίτη Θεσσαλονίκης κ. 
Φιλόθεου, ο Πρωτοσύγκελός της Μητρόπολης κ. Ιά-
κωβος.  

Πρόεδρος της Εταιρείας Μακεδονικών Σπουδών 
κ. Βασίλειος Πάππας

Πρόεδρος της Φιλοπτώχου Αδελφότητας Ανδρών 
Θεσσαλονίκης και Άρχων Δικαιοφύλακας του Πατρι-
αρχείου Αλεξανδρείας κ. Γεώργιος Κωνσταντινίδης

Πρόεδρος του  M.A.Z.I. - Με Αλληλεγγύη Ζούμε 
Ισότιμα - Κοινωνικό Παντοπωλείο κα Αλεξάνδρα Γω-
γούση, η οποία παρουσίασε και την εκδήλωση.

Την αποφώνηση της εκδήλωσης έκανε ο Πρόε-
δρος της Ιμβριακής Ένωσης Μακεδονίας - Θράκης 
και Άρχων Οστιάριος της Μεγάλης του Χριστού Εκ-
κλησίας κ. Παύλος Σταματίδης.

Κατά τη διάρκεια της εκδήλωσης προβλήθηκε 
ταινία μικρού μήκους. 

Τα κείμενα που διάβασε ο Γρηγόρης Βαλτινός επι-
μελήθηκε ο Γεώργιος Χριστοφορίδης.

Βιντεοκάλυψη Πέτρος Παπακυριάκου.
Φωτογραφική κάλυψη Διονύσης Καλογήρου.
Στο τέλος της εκδήλωσης η Ιμβριακή Ένωση προ-

σέφερε αναμνηστικά με την Ίμβρο σε όλους τους συ-
ντελεστές της εκδήλωσης.
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Σεβασμιότατε, αξιότιμοι κύριοι  βουλευτές, κυρίες 
και κύριοι είναι πολύ μεγάλη τιμή μου που βρίσκομαι 
σήμερα ενώπιον σας.

Και βέβαια μεγαλύτερη τιμή ήταν για μένα η ανά-
θεση της συγγραφής της ιστορικής ανασκόπησης της 
Ίμβρου, στο βιβλίο που σήμερα παρουσιάζουμε σε ένα 
εκλεκτό κοινό. 

Μια σύντομη ιστορική ανασκόπηση, που στόχο 
έχει να μπορέσει ο αναγνώστης να προσεγγίσει νοη-
τικά και συναισθηματικά την Ίμβρο και τους Ιμβρίους,  
με απώτερο σκοπό να διαμορφώσει ορθές αντιλήψεις 
και στάσεις σε σχέση με το πολύπαθο νησί, τη σημα-
σία της γεωγραφικής του θέσης, τη ζωή των ανθρώ-
πων του, τον διωγμό τους από τα πάτρια εδάφη, την 
εγκατάστασή τους σε νέες πατρίδες σε όλο τον κόσμο 
και τη δειλή, αλλά πολλά υποσχόμενη επανεγκατά-
στασή τους στο νησί.

Ένα νησί που σε όλη τη διάρκεια της ιστορίας του, 
αποτέλεσε έδαφος διεκδικούμενο από Αθηναίους, 
Σπαρτιάτες, Μακεδόνες,αργότερα Βούλγαρους, Φρά-
γκους, Βενετούς και Γενουάτες και τέλος Οθωμανούς.
Οι κάτοικοί του υπήρξαν αποκλειστικά ελληνικής κα-
ταγωγής όπως μαρτυρούν οι ιστορικές πηγές και η 
ζωντανή παράδοση και πολιτιστική κληρονομιά των 
Ιμβρίων. Η παλαιοχριστιανική και βυζαντινή ιστορία 
της Ίμβρου αποκαλύπτεται σε μαρμάρινα αρχιτεκτο-
νικά μέλη και επιγραφές που είναι όλα εντοιχισμένα 
σε εκκλησίες, ξωκλήσια, ερείπια κάστρων και πύργων, 
σε ό,τι απέμεινε από τα επτά χωριά της, τους ερει-
πωμένους οικισμούς, ακόμη και στα αλώνια και στις 
βρύσες.

Η χρυσή δεκαετία των κατοίκων του νησιού ξεκί-
νησε τον Νοέμβριο του 1912 όταν οι Ελληνικές δυνά-
μεις ενσωμάτωσαν τα νησιά Ίμβρο και Τένεδο στην 
ελληνική επικράτεια. Μετά όμως τη συνθήκη της Λω-
ζάννης δεν προστατεύτηκε ούτε η παράδοση ούτε η 
γλώσσα ούτε η δικαιοσύνη κι άρχισε η αντίστροφη 
μέτρηση για τους κατοίκους της Ίμβρου. H κατ’ εξακο-
λούθηση παραβίαση των άρθρων της Συνθήκης έγινε 
καθημερινή πρακτική, με αποτέλεσμα η ζωή των κα-
τοίκων του νησιού τις επόμενες δεκαετίες, με εξαίρεση 
τη δεκαετία του 1950, οπότε και υπήρξε μια πνευματι-
κή άνθηση, να γίνεται ολοένα και πιο δύσκολη. Όταν 
άρχισε δε να εφαρμόζεται από πλευράς Τουρκίας το 
eritme programı (πρόγραμμα διάλυσης) μία βίαιη με-
τοίκηση έλαβε χώρα που  είχε σαν σκοπό την αντι-
κατάσταση των Ελλήνων κατοίκων με Τούρκους. Το 

Ομιλία Γεωργίου Σταματίδη, στην παρουσίαση του βιβλίου 

«Η Ιστορία της Ίμβρου μέσα από τις μαρτυρίες των ανθρώπων της»
Θεσσαλονίκη, 20/11/2023
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1964 στα σχολεία, τα οποία είχαν χτιστεί με χρήματα 
που συγκεντρώθηκαν από δωρεές ομογενών, και τα 
έξοδα λειτουργίας τους καλύπτονταν από τη φορο-
λόγηση της εντόπιας παραγωγής, απαγορεύτηκε η 
διδασκαλία της Ελληνικής γλώσσας. Η γη απαλλο-
τριώθηκε, οι εκκλησίες βεβηλώθηκαν, δυσβάστακτοι 
φόροι επιβλήθηκαν και γενικότερα εφαρμόστηκε μια 
πολιτική αφελληνισμού. Ένας μεγάλος ψυχολογικός 
πόλεμος ανάγκασε την πλειοψηφία των Ελλήνων να 
εγκαταλείψουν το σπίτι τους και να εγκατασταθούν 
στην Ελλάδα και σε διάφορα άλλα μέρη του κόσμου.

Χρειάσθηκε να περάσει μισός αιώνας για να βρε-
θούν οι Ίμβριοι σε μια νέα πραγματικότητα. 

Μετά από πολλές κι εντατικές προσπάθειες των 
Ιμβριακών σωματείων, των ομογενειακών φορέων 
και, βέβαια πάνω απ’ όλους, του Οικουμενικού Πα-
τριάρχη κ.κ. Βαρθολομαίου, του Ιμβρίου,

μετά την ευαισθητοποίηση πολιτικών παραγό-
ντων σε Ελλάδα, Τουρκία και εξωτερικό, μετά από 
πιέσεις και διπλωματικές επαφές, ξανάνοιξαν τα σχο-
λεία στην Ίμβρο με αρωγούς την Ιερά Μεγίστη Μονή 

Βατοπαιδίου, την Αρχιεπισκοπή Αμερικής, τη Φιλό-
πτωχο Αδελφότητα Ανδρών Θεσσαλονίκης, πολλούς 
Ιμβρίους και πολλούς Φίλους της Ίμβρου. 

Σήμερα μέσα από τα σχολεία μπορεί να ξαναγεν-
νηθεί το νησί.  Μπορούν να γυρίσουν οικογένειες, 
μπορούν νέα ζευγάρια να στήσουν εκεί το μέλλον 
τους. Και ήδη υπάρχουν 600 Έλληνες στο νησί με 50 
μαθητές σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης. 

Αγωνιζόμαστε, σε πείσμα των καιρών, να ζωντα-
νέψει ξανά το νησί. Και η αλήθεια είναι ότι τα κατα-
φέρνουμε καλά. Η «Ιθάκη» ακόμα διακρίνεται στον 
ορίζοντα για όσους πίστεψαν σε αυτήν.

Πριν κλείσω την ομιλία μου θα ήθελα από αυτό 
το βήμα να ευχαριστήσω τον πρώην Πρόεδρο της 
Φιλοπτώχου Αδελφότητας Ανδρών Θεσσαλονίκης, 
τον αείμνηστο Λεωνίδα Παπαδόπουλο, ο οποίος με 
παρότρυνε και με υποστήριξε να κάνω το μεταπτυ-
χιακό μου στη Νομική Σχολή του Αριστοτελείου Πα-
νεπιστημίου Θεσσαλονίκης στο Διεθνές Δίκαιο. Του 
είμαι ευγνώμων. 

Σας ευχαριστώ
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Ένα χειμωνιάτικο απόγευμα στα έρημα σοκάκια του 
Σχοινουδίου περπατά βιαστικά ένα επτάχρονο αγόρι. 
Προορισμός του ένα αρχοντικό σπίτι στο Χάλακα, στο 
οποίο πρέπει να φτάσει ακολουθώντας διαφορετική 
διαδρομή κάθε φορά, για να μην κινήσει τις υποψίες 
των Τούρκων και αποφεύγοντας να περάσει από τον 
κεντρικό δρόμο με τα καφενεία όπου μαζί με τους Έλ-
ληνες θαμώνες σύχναζαν και οι Τούρκοι δάσκαλοι του 
σχολείου του.

 Με πολλές προφυλάξεις και προσέχοντας να μην 
το δει κανένας φτάνει στο αρχοντόσπιτο, χτυπά την 
πόρτα, την οποία ανοίγει αμέσως, σαν να το περίμε-
νε, η ψηλόλιγνη και ευγενική οικοδέσποινα του σπιτιού, 
βάζει μέσα το παγωμένο αγοράκι χαϊδεύοντας του τα 
μαλλιά. Το οδηγεί στο καθιστικό, με την κεραμική σό-
μπα να ζεσταίνει το χώρο, δυναμώνει το φως στη πορ-
σελάνινη γκαζόλαμπα και κάθεται στο τραπέζι προτεί-
νοντας στο αγόρι να κάνει το ίδιο. Το αγόρι πριν καθίσει 
βγάζει το πανωφόρι του και βάζει πάνω στο τραπέζι το 
φθαρμένο βιβλίο της πρώτης δημοτικού καθώς και ένα 
τετράδιο. Το πρώτο μάθημα Ελληνικών είχε ήδη αρχί-
σει. Από τότε, έγιναν αρκετά μαθήματα, χειμώνες και 
καλοκαίρια. Το χειμώνα το βιβλίο και το τετράδιο κρυμ-
μένα κάτω από το παλτό, περασμένα στη ζώνη του πα-
ντελονιού ενώ τα καλοκαίρια κρυμμένα σε ένα καλάθι, 
τυλιγμένα σε μια μεσάλα (υφαντή πετσέτα) η οποία κα-
λύπτονταν από ζαρζαβατικά. Έτσι μάθαμε τα Ελληνικά 
γράμματα τη χρονική περίοδο μετά το κλείσιμο των Ελ-
ληνικών σχολείων στην Ίμβρο.

Η δασκάλα μου ήταν η Ευσεβία Μουχάλη η οποία 

μαζί με τον σύζυγο της Σωτήρη Πρίγκο, τον Κώστα Ξει-
νό, την Ευγνωμία Ξεινού και την Κωνσταντίνα Στέκα-
Κανλή μας δίδασκαν τη γραφή, την ανάγνωση και τη 
γραμματική της Ελληνικής γλώσσας. Αυτοί ήταν οι δά-
σκαλοι μας στο πολύπαθο Σχοινούδι οι οποίοι ριψοκιν-
δυνεύοντας την ελευθερία τους, μας δίδαξαν τα πρώτα 
Ελληνικά γράμματα. Θα τους θυμόμαστε για πάντα και 
θα τους ευγνωμονούμε! 

Για το Κρυφό Σχολειό

Γεννήθηκα στο χωριό των Αγίων Θεοδώρων της Ίμ-
βρου στις 29 Φεβρουαρίου 1940. Τελείωσα το δημοτικό 
σχολείο στο χωριό μου. Θυμάμαι με νοσταλγία τα παι-
δικά μου χρόνια στο νησί, όλα μου τα αδέλφια βοηθού-
σαν στις δουλειές των γονιών μου, στα χωράφια, στα 
κτήματά μας και στο καφενείο του πατέρα μου. 

Η συνύπαρξη μας με τους Τούρκους στο νησί τα 
πρώτα χρόνια και μέχρι το 1964 ήταν αρμονική γιατί 
ήταν λίγοι αριθμητικά, κυρίως υπάλληλοι του Κράτους 
και δάσκαλοι. 

Με πολλές στερήσεις και διαμένοντας σε ένα δωμά-
τιο που δεν είχε πάτωμα και το αποχωρητήριο βρισκό-
ταν στον εξωτερικό χώρο της αυλής, ολοκλήρωσα τις 
σπουδές μου στο Ζωγράφειο της Κωνσταντινούπολης 
και εισήχθηκα στη Θεολογική Σχολή της Χάλκης. Το Κα-
λοκαίρι του 1961 χειροτονήθηκα διάκονος. Έχω πολύ 
καλές αναμνήσεις από τους Έλληνες δασκάλους μου 
στο Δημοτικό, στο Γυμνάσιο και τη Χάλκη, τους οποίους 
θυμάμαι και μνημονεύω τακτικά. 

Τα πράγματα άλλαξαν δραματικά με την εφαρμογή 
το 1964 του ERITME PROGRAMI (πρόγραμμα διάλυσης) 
με σκοπό τον αφελληνισμό του νησιού. 

Η απαλλοτρίωση των καλλιεργήσιμων εκτάσεων 
και το κλείσιμο των ελληνικών σχολείων ανάγκασε 
πολλούς από εμάς να ξενιτευτούμε για να μπορέσουμε 
να διδαχτούμε τα ελληνικά γράμματα. Τα χρόνια που 

ακολούθησαν ήταν δύσκολα για τους Ιμβρίους. Πολλοί 
αναγκάστηκαν να καταφύγουν στην Κωνσταντινούπο-
λη και μετέπειτα στην Ελλάδα αλλά και σε πιο μακρινούς 
προορισμούς, στην Ευρώπη, στην Αμερική και στην Αυ-
στραλία. Εμείς που μείναμε στην Πόλη, η πρόνοια του 
Θεού μας όρισε θεματοφύλακες του Οικουμενικού Πα-
τριαρχείου και το συν αυτώ ιδρυμάτων που πολλά από 
αυτά έχουν ιστορία αιώνων πίσω τους. 

«Όσο ζω και αναπνέω δε θα σταματήσω ποτέ να 
μιλώ για όσα ζήσαμε οι Ίμβριοι, για τα παθήματά μας, 
τους διωγμούς, τις αδικίες, τον ξεριζωμό από τα χώμα-
τά μας, την αναγκαστική προσφυγιά. 

Αυτά τα μάτια ώσπου να κλείσουν θα βλέπουν μπρο-
στά τους τα όσα έγιναν και το στόμα αυτό θα μιλά για 
το άδικο της Ιμβριακής Ρωμιοσύνης και θα ζητά την επι-
στροφή όλων των Ιμβρίων και των απογόνων τους στο 
φυσικό τους τόπο, στη γη των πατέρων τους, εκεί που 
πρωτοείδαν το φως, εκεί όπου μεγαλώσαμε και προκό-
ψαμε, εκεί που παίξαμε και τραγουδήσαμε, εκεί που ψά-
λαμε στις εκκλησίες και στα ξωκλήσια μας, στην πατρίδα 
μας που μας χάρισε ανεπανάληπτα βιώματα. Μπορείτε 
να πείτε πως ο Πατριάρχης σας είναι ονειροπόλος, αυτά 
που λέει είναι ουτοπίες και αυταπάτες. Για εμάς όλους η 
Ίμβρος είναι η γη της επαγγελίας! Ελπίζουμε και προσευ-
χόμαστε να κρατηθούμε σε αυτόν τον τόπο στον οποίο η 
παρουσία μας είναι συνεχής και αδιάλειπτος».

Μαρτυρίες που διαβάστηκαν από τον Γρηγόριο Βαλτηνό
του Οικουμενικού Πατριάρχη
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Από τις 24 έως τις 27 Οκτωβρίου ο Οικουμενικός Πατρι-
άρχης κ.κ. Βαρθολομαίος επισκέφθηκε την Ίμβρο και είχαν 
την ευκαιρία οι κάτοικοι του νησιού να γευθούν την παρου-
σία του στα Αγρίδια, στους Άγιους Θεόδωρους, στην Πανα-
γιά και στο πέρασμά του, τα χαμόγελα, οι  ευχές, η μεστή πα-
ρουσία του, γέμιζαν την ατμόσφαιρα με αισιόδοξα μηνύματα 
για το μέλλον.

Στο ταξίδι  στην Ίμβρο τον Πατριάρχη συνόδευαν  ο Σε-
βασμιότατος  Μητροπολίτης Σουηδίας και πάσης Σκανδινα-
βίας κ. Κλεόπας, και ο Ιερολογιώτατος  Διάκονος της Σειράς 
κ. Βαρνάβας Γρηγοριάδης.

Η Αυτού Θειοτάτη Παναγιότης, ο Αρχιεπίσκοπος Κων-
σταντινουπόλεως, Νέας Ρώμης και Οικουμενικός Πατριάρ-
χης κ.κ. Βαρθολομαίος προγραμμάτισε τη μετάβασή  του 
στην Ίμβρο, προκειμένου να παραστεί,  στους εορτασμούς 
του Αγίου Δημητρίου και στην επετειακή εκδήλωση για τη 
συμπλήρωση 10 χρόνων από την επαναλειτουργία Ρωμαίι-
κου Μειονοτικού Σχολείου στο νησί.

Στα Αγρίδια, κάτω από τη «Σπηλιά», στα «Λιβρόχια», στο 
εκκλησάκι του Αγίου Δημητρίου,   Μετόχι της Ι. Μονής του 
Σινά, τον παλιό καιρό, με την επιμέλεια των Ιμβρίων άνοιξε ο 
δρόμος και διευκολύνθηκε η μετακίνηση όλων όσων ήθελαν 
να παρακολουθήσουν την Τετάρτη 25 Οκτωβρίου 2023 τον 
εσπερινό, που τέλεσε ο Οικουμενικός Πατριάρχης στο εκκλη-
σάκι του Αγίου Δημητρίου, που πανηγύριζε και συγκέντρωσε 
το ενδιαφέρον δεκάδων Ιμβρίων,  που για τον σκοπό αυτό 
βρέθηκαν στο νησί, μαζί με πολλούς κατοίκους.

Στον εσπερινό μαζί με τον Οικουμενικό Πατριάρχη και τη 
συνοδεία του, παραβρέθηκαν ο Σεβασμιότατος  Μητροπολί-
της  Ίμβρου και Τενέδου κ. Κύριλλος, ο νέος Γενικός Πρόξενος 
της Ελλάδος στην Πόλη κ. Κωνσταντίνος Κούτρας, ο  Δήμαρ-
χος  Πυλαίας Χορτιάτη κ Ιγνάτιος Καϊτεζίδης, ο Πρόεδρος 
της Ιμβριακής ένωσης  Μακεδονίας Θράκης κ. Παύλος Στα-
ματίδης, ο πρώην Διευθυντής του  Ρωμαίικου Μειονοτικού 
Σχολείου κ. Ιωακείμ Καμπουρόπουλος

Μετά την ολοκλήρωση του εσπερινού,  ακολούθησε απλή 
πανηγυρική τράπεζα, έξω από τον ναό, που επιμελήθηκε η 
κοινότητα των Ιμβρίων , που εθιμοτυπικά ετοίμασε την πα-
ραδοσιακή «κουρκούτα»  και παρακάθησαν όλοι οι εκλεκτοί 
προσκεκλημένοι και όλο το ποίμνιο που παραβρέθηκε.

Ο Οικουμενικός Πατριάρχης αμέσως μετά την τράπεζα  
αποχώρησε και ο Σεβασμιότατος  Μητροπολίτης  Ίμβρου και 
Τενέδου κ. Κύριλλος, μαζί με τον ιερό κλήρο,  τέλεσαν στο 
Μετόχι,  τον Όρθρο και τη Θεία  Λειτουργία.

Την Πέμπτη 26 Οκτωβρίου 2023, ο Πατριάρχης χοροστά-
τησε στη Θ. Λειτουργία στο  εκκλησάκι του Αγίου Δημητρίου 

Αποστολή στην Ίμβρο:
Ο Πατριάρχης - Τα έθιμα - Τα σχολεία - 
Τα προσκυνήματα - Το μέλλον
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στους  Αγίους  Θεοδώρους,  που ανακαινίσθηκε  με 
μεγάλη επιμέλεια  υπό του Μητροπολίτου Μελίτης και 
μετέπειτα Αρχιεπισκόπου Αμερικής Ιακώβου, που κα-
τάγεται από τους Αγίους Θεοδώρους.

10 χρόνια λειτουργίας των Ελληνικών 
Μειονοτικών Σχολείων της Ίμβρου

Ο Παναγιώτατος επισκέφθηκε το Δημοτικό Σχο-
λείο, στο οποίο και ο ίδιος μαθήτευσε στα παιδικά του 
χρόνια, και με χαρά επικοινώνησε με τους διδασκά-
λους και τους μαθητές, και στη συνέχεια παρέστη σε 
μουσική εκδήλωση που οργάνωσε στον Πολιτιστικό 
Σύλλογο του χωριού η Ιμβριακή Ένωση Μακεδονίας-
Θράκης.

Στη γιορτή για τα 10 χρόνια λειτουργίας των Ελ-
ληνικών Μειονοτικών Σχολείων της Ίμβρου παρουσία 
του Οικουμενικού  Πατριάρχη, του Έλληνα Γενικού  
Πρόξενου κ Κούτρα, του Δημάρχου Πυλαίας Χορτιά-
τη κ. Καϊτεζιδη, του Μητροπολίτη Σουηδίας κ. Κλέωπα 
και του Ποιμενάρχου Ίμβρου και Τενέδου κ Κύριλλου, 
τιμήθηκε ο Ιωακείμ Καμπουρόπουλος,  το σώμα και η 
ψυχή των σχολείων, όπως επίσης τιμήθηκαν η Άννα 
Κουτσομάλη, η Βούλα Μπερμπέρη, ο Λάκης  Βίγκας , ο 
Πάρης Ασανάκης και  ο Παύλος Σταματίδης.

Ο Πρόεδρος της Ιμβριακής Ένωσης Μακεδονίας 
- Θράκης στον σύντομο χαιρετισμό του αναφέρθηκε 
στην συνεισφορά του Μάκη Καμπουρόπουλου στην 
επανεκκίνηση των σχολείων της Ίμβρου, σημειώνο-
ντας ότι η όλη προσπάθεια ήταν μεγάλη και επιτυχής 
και ο Μάκης δεν τα κατάφερε απλώς… τα υπερκατά-
φερε, τόνισε.

Ο Παύλος Σταματίδης θυμήθηκε την εμπειρία που 
είχε όταν έγινε ο Αγιασμός στα σχολεία πριν από 10 
χρόνια και τη συγκίνηση που είχαν όλοι, μαζί με το άγ-
χος την εποχή εκείνη, εξομολογούμενος ότι τότε μετά 
τον χαιρετισμό του, συγκινήθηκε τόσο, που βιαστικά 
μεταφέρθηκε στο διπλανό από την αίθουσα δωματιά-
κι και αγκαλιάζοντας τους ανθρώπους που κοπίασαν 
για τα σχολεία, έκλεγε με λυγμούς …..

Σήμερα πάλι διακατέχομαι από άγχος όπως και 
τότε, σημείωσε ο Παύλος Σταματίδης,  θέλαμε να έχου-
με ικανό αριθμό ατόμων για τα σχολεία και φτάσαμε 
τα 50, φτάσαμε τα 60, αυτό όμως, ενώ έχει πολύ δου-
λειά για να το καταφέρεις, χρειάζεται ακόμη περισσό-

τερη δουλειά για να το διατηρήσεις και οι συνθήκες 
δυσκολεύουν συνεχώς.

Η επανεκκίνηση, η επανεγκατάσταση νέων αν-
θρώπων στο νησί ενώ είχε μια προοπτική, ουσιαστικά 
σταμάτησε πριν από τρία χρόνια, στην αρχή με την 
πανδημία που μας έφερε σε μια αδράνεια και ύστερα 
βέβαια σημαντικό ρόλο παίζουν οι σχέσεις των δύο 
χωρών, πόσο καλές ή τεταμένες είναι, καθώς εδώ 
αυτό που θέλει μια οικογένεια που έρχεται, είναι πρώ-
τα από όλα, η ασφάλεια.

Σήμερα έχουμε μια στασιμότητα γιατί εκτός των 
άλλων υπάρχουν και σημαντικά θέματα που αφο-
ρούν σε οικονομικά ζητήματα. Δεν υπάρχουν σπίτια 
για ενοικίαση ή είναι ακριβά. Θα πρέπει να αναζητή-
σουμε λύσεις, δίνοντας όπως πάντα την αγάπη μας 
προς όλους.

«Είμαι βέβαιος ότι θα συνεχίσουμε και θα πετύ-
χουμε, γιατί καταρχήν αγαπάμε τον τόπο μας και θα 
ξεπεράσουμε κάθε δυσκολία, όπως το κάναμε πάντα, 
με ομόνοια, με αγάπη, με αυταπάρνηση, με αγώνα», 
σημείωσε ο πρόεδρος της Ένωσης.

Το Πατρικό μας σπίτι …. Μη πουλήσουμε  το πα-
τρικό σας σπίτι

Ο Παύλος Σταματίδης καταλήγοντας αναφέρθηκε 
στους τρείς πυλώνες που στηρίζουν το νησί και εγγυ-
όνται το μέλλον του.

«Ένας πυλώνας είναι το σχολείο που πρέπει να συ-
νεχίσει τη λειτουργία του, να βρίσκουμε τρόπους να 
ξεπερνάμε τα προβλήματα με συνεννόηση, με συνερ-
γασία.

Ένας ακόμη πυλώνας είναι η  Μητρόπολη που εί-
ναι ο συνδετικός μας κρίκος στην κοινωνία.

Τρίτος πυλώνας είναι το Πατρικό μας Σπίτι. Αυτό 
με σεβασμό πρέπει να το διατηρήσουμε. Να μην το 
πουλήσουμε.

Ξέρω τις δυσκολίες, γιατί μαζί με εσάς τις αντιμε-
τωπίζω και εγώ, σημείωσε ο Παύλος Σταματίδης, εμείς 
κάναμε μέρα νύχτα τον αγώνα μας και συνεχίζουμε….. 
όμως το αύριο, το «όραμα» για το οποίο θα μιλήσου-
με και στο συνέδριο μας είναι αυτό που βάζει η νέα 
γενιά, οι νέοι μας που θα συνεχίσουν την προοπτική 
για το αύριο, για το μέλλον του νησιού, για το μέλλον 
της Ίμβρου.
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Αγρίδια - Το έθιμο της «Όρθας»
ή Ορνιθοπανάγυρο

Το βράδυ της Πέμπτης 26 Οκτωβρίου 2023 η Αυ-
τού Θειοτάτη Παναγιότης, ο Αρχιεπίσκοπος Κωνστα-
ντινουπόλεως, Νέας Ρώμης και Οικουμενικός Πατρι-
άρχης κ.κ. Βαρθολομαίος ευλόγησε την τράπεζα της 
πανηγύρεως του Αγίου Δημητρίου στα  Αγρίδια με 
αμφιτρύωνα τον Σεβασμιότατο  Μητροπολίτη Μύρων 
κ. Χρυσόστομο, γόνο του χωριού, που καθιέρωσε το 
έθιμο της «Όρθας»,  όπου οι κυρίες ετοιμάζουν λα-
χταριστή κοτόσουπα με όρνιθες που προσφέρουν οι 
οικογένειες της ευρύτερης περιοχής και σερβίρουν με 
σειρά και επιμέλεια στο εορταστικό τραπέζι.

Ο Σεβασμιότατος  Μητροπολίτης Μύρων κ. Χρυ-
σόστομος στη  σύντομη ομιλία του χαιρέτισε τους 
συνδαιτυμόνες με επί κεφαλής τον Πατριάρχη, τον 
ποιμενάρχη και τον Πρέσβη κ. Κ. Κούτρα.

Το προσκύνημα των Αγίων Κωνσταντίνου και 
Ελένης στο Μεσάδι, στην Κλαδερή

Ένα ταξίδι στην Ίμβρο, αυτοδίκαια, αυτονόητα, 
σημαίνει και Μάρμαρο, Μεσάδι, Κλαδερή, εκκλησάκι 
Αγίου Κωνσταντίνου και Ελένης με αναμμένα καντήλια 
και προσευχές για όλους. Για φίλους και γνωστούς, για 
κεκοιμημένους και ζωντανούς, για αυτούς που αδική-
σαμε  και για αυτούς που μας αδίκησαν, για αυτούς 
που μας βοήθησαν και για αυτούς που γευτήκαμε τη 
χαρά να βοηθήσουμε, για αυτούς που στέκονται κο-
ντά μας και για όσους έχουν απομακρυνθεί….. και για 
όλους όσους προσεύχονται για όλους,  χωρίς διακρί-
σεις και αποκλεισμούς.

Όπως πάντα, με βήμα σταθερό, αντιπροσωπία 
των Ιμβρίων,  αξιώθηκε να περπατήσει για λίγη ώρα, 
να ακολουθήσει ένα κλειστό, από αστουβιές, μονοπά-
τι και ανεβαινοκατεβαινοντας ρέματα, δίπλα και μέσα 
από λιόδεντρα και αμυγδαλιές, μαζεύοντας ταυτόχρο-
να ρίγανη με εξαιρετικό άρωμα πατρίδας, να φτάσει 
στο εκκλησάκι των Αγίων Κωνσταντίνου και Ελένης 
στο Μεσάδι.

Η κυρία Παναγιώτα με τον σύζυγό της, έχοντας 
λίγων μηνών έναν Κωνσταντίνο στην κοιλιά της, κου-

βαλούσε και αυτή πέ-
τρες, από τριγύρω και 
σιγά σιγά χτίστηκε το 
εκκλησάκι, άσπρισαν 
οι πέτρες με τον ασβέ-
στη, ανέβηκε Σταυρός 
στη στέγη, άναψαν τα 
καντήλια με το λαδά-
κι, ακούστηκαν  γοερές 
προσευχές,  στο Μεσ-
σάδι.

Αυτές συνεχίζουν 
να ακούνε ακόμη και ας 
πέρασε περισσότερος 
από μισό αιώνα, τα αυ-
τιά και οι ψυχές όσων 
ακολουθούν το κλειστό 
από αστουβιές  μονο-
πάτι και βρίσκουν το 
εκκλησάκι με το ένστι-
κτό τους και γράφουν 
στο τετραδιάκι την 
ιστορία των αφίξεων

Φώς και Δύναμη για 
τους Ίμβριους που πι-
στεύουν πως η αγάπη 
δεν έχει σύνορα, χρώ-
μα, φυλή, διαχωριστι-
κές γραμμές και δεύτε-
ρες σκέψεις.

Ο δρόμος δεν τε-
λειώνει, συνεχίζει…. Και 
οδηγεί  στην Παναγιά τη Μπαλωμένη και στον Άγιο 
Δημήτριο στα Αγρίδια στο Βίγλη και στον Άγιο Γεώρ-
γιο στο Απαλίρη,  για να ολοκληρωθεί η πρώτη μικρή 
φάση των αναμένων κεριών και των ζεστών αναμνή-
σεων.

Καλή Αντάμωση και πάλι

Αποστολή-Ρεπορτάζ-Επιμέλεια: 
Τηλέμαχος Αρναούτογλου

Όμορφη Πόλη, Δημοτικό Ραδιόφωνο Ξάνθης  
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Κάθε φορά που κρατάμε στα χέρια μας τα ΙΜΒΡΙΩ-
ΤΙΚΑ διαβάζουμε στο οπισθόφυλλο «Συνθήκη της 

Λωζάννης – 24 Ιουλίου 1923. Άρθρο 14, καθεστώς 
Ίμβρου και Τενέδου». Όλοι γνωρίζουμε το κείμενο, 
όπως επίσης ότι πολύ μελάνι έχει χυθεί για να κα-
ταγραφούν οι κατάφορες παραβιάσεις του εν λόγω 
άρθρου εκ μέρους της Τουρκίας. Πώς όμως φτάσαμε 
στη σύνταξη του άρθρου 14;

Η Συνδιάσκεψη της Λωζάννης1

Μετά την ελληνική ήττα στο μικρασιατικό μέτωπο 
η Συνθήκη των Σεβρών είχε εκ των πραγμάτων κα-
ταρρεύσει. Μέλημα τώρα των Δυνάμεων της Entente 
ήταν να συγκληθεί μια νέα διάσκεψη, που θα καθό-
ριζε τα οριστικά όρια της Τουρκικής Δημοκρατίας, η 
οποία είχε διαδεχθεί την Οθωμανική Αυτοκρατορία, 
ενώ θα ρύθμιζε και πλήθος άλλων θεμάτων διεθνούς 
ενδιαφέροντος. Στις συζητήσεις θα έπαιρναν μέρος 
εκτός από τις τρεις Μεγάλες Δυνάμεις, (Αγγλία, Γαλ-
λία, Ιταλία), η Σερβία, η Ρουμανία, η Ιαπωνία και φυ-
σικά η Τουρκία και η Ελλάδα, ενώ στις συσκέψεις για 
τα Στενά θα συμμετείχε και η Ρωσία. 

Καθένα από τα μεγάλα διαπλεκόμενα κράτη 
ήθελε να γίνουν οι συζητήσεις στον τόπο του, λόγω 
ασυμφωνίας όμως επιλέχθηκε η ουδέτερη Ελβετία. 
Στις 7/20 Νοεμβρίου του 1922 έγινε η επίσημη έναρ-
ξη τη Συνδιάσκεψης της Ειρήνης στη μεγάλη αίθου-
σα του Casino de Montbenon της Λωζάννης, όπου 
παραβρέθηκαν πολυπληθείς αντιπροσωπείες όλων 
των εμπλεκομένων μερών. Πληρεξούσιοι της Ελλά-
δος ορίστηκαν οι Ελ. Βενιζέλος και Δ. Κακλαμάνος, 
ενώ συμμετείχαν και οι Α. Μαζαράκης, Μ. Θεοτόκης 
και Α. Μιχαλακόπουλος. Η Κεμαλική αντιπροσωπεία 
είχε επικεφαλής το στρατηγό Ισμέτ πασά (Ινονού). 
Ωστόσο, πρωτεύοντα ρόλο στις διαπραγματεύσεις 
είχε η αγγλική αποστολή με επικεφαλής τον υπουργό 
Εξωτερικών μαρκήσιο Curzon, ο οποίος αυτοδιορί-
σθηκε πρόεδρος της Συνδιάσκεψης. Αυτός κατήρτισε 
και ένα κατάλογο κρίσιμων ζητημάτων που έπρεπε 

να διευθετηθούν.
Ως προς τη διαδι-

κασία ορίστηκαν τρεις 
επιτροπές, η Πολιτική 
και Εδαφική, η Οικο-
νομική και η Επιτροπή 
για τις διομολογήσεις2 
με μέλη από κάθε εν-
διαφερόμενο μέρος. 
Κάθε θέμα θα το συζη-
τούσαν οι Επιτροπές, 
ως το σημείο εκείνο 
που θα επιτυγχάνο-
νταν ο μεγαλύτερος 
βαθμός συμφωνίας, με 
χρονικό όριο το τέλος 
του Ιανουαρίου του 
1923. Τότε οι Σύμμαχοι 
θα παρουσίαζαν στον 
Ισμέτ τους γενικούς 
όρους της Ειρήνης, με 
αίτημα να τους αποδε-
χθεί ή να τους απορρίψει. Παράλληλα όμως λάμβα-
ναν χώρα και ανεπίσημες ιδιωτικές συζητήσεως που 
ίσως ήταν πιο σημαντικές. 

Κατά σειρά μελέτησαν και κατέληξαν σε συμφω-
νία για τα εξής θέματα: α)Τα σύνορα της Θράκης. β)
Το καθεστώς των νησιών του Ανατολικού Αιγαίου. γ)
Η ανταλλαγή των αιχμαλώτων. δ) Η ανταλλαγή των 
ορθοδόξων Χριστιανών της Τουρκίας με τους Μου-
σουλμάνους κατοίκους της Ελλάδας. ε)Το ζήτημα του 
Πατριαρχείου. στ)Το καθεστώς των Στενών καθώς 
και διάφορα οικονομικά ζητήματα. Για τους Συμμά-
χους όμως το κέντρο βάρους της Συνδιάσκεψης ήταν 
το πρόβλημα των πετρελαίων της Μοσούλης μαζί με 
τις διομολογήσεις. Η Τουρκία διεκδικούσε την περιο-
χή της Μοσούλης και ήταν ανυποχώρητη, ενώ η Αγ-
γλία από την άλλη επιθυμούσε να υπαχθεί στο Ιράκ 
για να εκμεταλλεύεται η ίδια τα πετρέλαια. Ύστερα 
από μαραθώνιες διαβουλεύσεις υποβλήθηκαν κά-

1 0 0  Χ Ρ Ο Ν Ι Α 

ΑΠΟ ΤΗ ΣΥΝΔΙΑΣΚΕΨΗ ΤΗΣ ΛΩΖΑΝΝΗΣ 

1.  Ιστορία του Ελληνικού Έθνους, τόμος ΙΕ, σ. 260-271, ΕΚΔΟΤΙΚΗ ΑΘΗΝΩΝ.
2. Διομολογήσεις είναι ειδικά προνόμια του παραχωρεί ένα κράτος σε ξένους υπηκόους που διαμένουν στο έδαφός 

του. Το Οθωμανικό κράτος είχε παραχωρήσει πολλά προνόμια σε υπηκόους ευρωπαϊκών χωρών, τα οποία οι Τούρκοι 
Εθνικιστές ήταν αποφασισμένοι να τα καταργήσουν. Σ’ αυτή την περίπτωση διακυβεύονταν τεράστια οικονομικά συμ-
φέροντα.

Ο μαρκήσιος Curzon υπουργός 
των Εξωτερικών της Αγγλίας 
και πρόεδρος της Συνδιάσκε-
ψης της Λωζάννης (φωτ. δια-
δίκτυο)
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ποιες προτάσεις, 
τις οποίες όμως 
απέρριψε ο Ισμέτ, 
με αποτέλεσμα την 
αποχώρηση της 
Βρετανικής Αντι-
προσωπείας για 
το Λονδίνο στις 22 
Ιαν./4 Φεβρ. 1923. 
Οι διαπραγματεύ-
σεις της Λωζάννης 
προς το παρόν εί-
χαν ναυαγήσει και 
κάποιοι πίστευαν 
ότι θα ξεσπάσει 
πόλεμος μεταξύ 
της Entente και της 
Τουρκίας. 

Ο Ινονού υπέ-
βαλε το σχέδιο Ει-
ρήνης των Συμμά-
χων στην τουρκική 

Εθνοσυνέλευση, η οποία αποφάσισε να δεχθεί ως 
οριστική τη συμφωνία στα θέματα που είχε εξετάσει 
η Πολιτική Επιτροπή (Θράκη, νησιά Αιγαίου, ανταλ-
λαγή πληθυσμών κ.λπ) και να συνεχίσει τις διαπραγ-
ματεύσεις για τα υπόλοιπα. Έτσι στις 23 Απριλίου η 
Συνδιάσκεψη της Λωζάννης ξανάρχισε τις εργασίες 
της. Τη δεύτερη αυτή περίοδο τα ελληνικού ενδια-
φέροντος θέματα που εξετάσθηκαν ήταν η τουρκική 
απαίτηση για καταβολή πολεμικών αποζημιώσεων  
από την Ελλάδα η οποία απορρίφθηκε και η διεκ-
δίκηση του Καστελόριζου, που ευτυχώς παρέμεινε 
στους Ιταλούς για να δοθεί αργότερα στην Ελλάδα 
και να μην έχει την ίδια τύχη με τα νησιά μας. Η Συν-
διάσκεψη έληξε στις 24 Ιουλίου 1923 με την υπογρα-
φή της Συνθήκης της Λωζάννης που είναι ένα κείμενο 
175 σελίδων με 143 άρθρα3. 

Η συζήτηση για τα νησιά του Αιγαίου, ξεκίνησε 
στις 29 Νοεμβρίου του 1922. Η Ιταλία που κατείχε 
τα Δωδεκάνησα δεν δέχτηκε καμιά συζήτηση για 
αλλαγή, θα εξακολουθούσαν να παραμένουν υπό 
την κυριαρχία της. Τα νησιά του Ανατολικού Αιγαί-
ου (Μυτιλήνη, Χίος, Σάμος, Ικαρία) θα δίδονταν στην 
Ελλάδα καθώς και η Λήμνος και Σαμοθράκη. Ωστόσο 
για την Ίμβρο και την Τένεδο η κατάσταση δεν είναι 
ξεκάθαρη. Το Νοέμβριο οι εκπρόσωποι της Entente 
προτείνουν να δοθούν στην Ελλάδα παρά την αντί-

θετη άποψη της Τουρκίας. Στη συνέχεια όμως για να 
διευκολυνθεί η συμφωνία για το νέο καθεστώς των 
Στενών υπαναχωρούν και στις 18/31 Ιανουαρίου ο 
Curzon υποβάλει προσχέδιο ειρήνης στην Κεμαλι-
κή αντιπροσωπεία με παραχώρηση της Ίμβρου και 
της Τενέδου στην Τουρκία. Ο Βενιζέλος το μόνο που 
μπορεί να κάνει είναι να επιδιώξει ένα καθεστώς, που 
θα προστάτευε τον εθνικό χαρακτήρα των νησιών. 
Πράγματι ο Ισμέτ δεσμεύεται να εφαρμοστεί στα νη-
σιά ειδικό καθεστώς 

«Αι νήσοι Ίμβρος και Τένεδος, παραμένουσαι υπό 
την τουρκικήν κυριαρχίαν, θα απολαύουν ειδικής 
διοικητικής οργανώσεως, αποτελουμένης υπό τοπι-
κών στοιχείων και παρεχούσης πάσαν εγγύησιν εις 
τον αυτόχθονα μη μουσουλμανικόν πληθυσμόν όσον 
αφορά την τοπικήν αυτοδιοίκησιν και την προστασί-
αν των ατόμων και των αγάθων.

Η τήρησις της τάξεως θα διασφαλίζεται υπό 
αστυνομίας στρατολογουμένης εκ του αυτόχθονος 
πληθυσμού, μερίμνη της ως άνω προβλεπομένης το-
πικής διοικήσεως και υπό τας διαταγάς αυτής τιθε-
μένης» 

Αποστολή εκπροσώπων στη Λωζάννη4

Ενώ στην ελβετική πόλη παίρνονταν οι αποφά-
σεις, στην Ίμβρο οι κάτοικοι ξεσηκώνονται. Στην Πα-
ναγία διοργανώνεται πάνδημο συλλαλητήριο και συ-
γκροτείται επιτροπή δράσης για την Ίμβρο, την οποία 
αποτελούν οι Θ. Ντάκος, Χ. Τηγάνης, Ν. Καραβέλλας, 
Ν. Καλλιπολίτης, Γ. Μπόντζας, Α. Φαναριώτης και Ν. 
Βασιλειάδης. Στις 12 (25;) Φεβρουαρίου στέλνουν επι-
στολή στο γιατρό Λαζαρίδη στην Αθήνα και παρακα-
λούν να συσταθεί επιτροπή από την ίδιο, το γιατρό Γ. 
Χατζούδη, τον εκπρόσωπο των Τενεδίων Αν. Αντύπα 
μαζί με το μητροπολίτη Ίμβρου Ιωακείμ Καβίρη που 
μεταβαίνει στην Αθήνα. Το έργο των μελών της επι-
τροπής ήταν να παρουσιασθούν ως εκπρόσωποι των 
δύο νησιών στην κυβέρνηση και όπου αλλού κριθεί 
αναγκαίο, για να ενισχύσουν και προφορικά την εγ-
γράφως υποβληθείσα διαμαρτυρία των κατοίκων 
των νησιών και να παρακαλέσουν όπως παραμείνει 
η Ίμβρος υπό την κυριαρχία της μητέρας Ελλάδας ή 
τουλάχιστον αν αυτό είναι αδύνατον να της δοθεί 
μια ευρύτατη αυτονομία. 

Η επιτροπή παράλληλα με τα διαβήματα ζήτησε 
επανειλημμένα από τον υπουργό Εξωτερικών Από-
στολο Αλεξανδρή την άδεια να σταλούν αντιπρόσω-

3. Αρχείο Π. Δημητριάδη, «Αρχείο Ίμβρου», Εταιρία Μελέτης Ίμβρου & Τενέδου, αρ. εγγρ. Φ1, 57/1923.
4. Τις πληροφορίες για τη δράση των εκπροσώπων στη Λωζάννη τις αντλούμε από τα εξής έγγραφα του Αρχείου του 

Π. Δημητριάδη της Ε.Μ.Ι.Τ. Φ1, 50/18-4-1923, 60/23-5-1923, 62/5-5-1923, 63/26-4-1923, 64,65,66,67/14-5-1923, 69/23-5-
1923, 71/30-5-1923, 72/29-6-1923, 75/12-6-1923, 76/14-6-1923, 78/22-6-1923, 79/29-6-1923, 80/5-7-1923, 88/6-1923 και 
Φ7, 941/30-3-1969. 

Η επίσημη μετάφραση της Συνθήκης 
της Λωζάννης (Αρχ. Π. Δημητριάδη)
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ποι των νησιών στην Λωζάννη με δικά τους έξοδα, 
για να συνηγορήσουν προς τις Μ. Δυνάμεις, ώστε να 
επιτύχουν ευρύτερα δικαιώματα. Ο υπουργός ενημε-
ρώνει στις 28 Απριλίου την ελληνική αντιπροσωπεία  
στη Λωζάννη ότι προσπάθησε να αποτρέψει την 
αποστολή εκπροσώπων, θεωρώντας εντελώς απίθα-
νο άρθρα της Συνθήκης να αναθεωρηθούν, ωστόσο 
μπροστά στην επιμονή τους έδωσε την άδεια, αφού 
είχε επιτραπεί και σε βουλευτές από τη Θράκη να με-
ταβούν στην Ελβετία5. 

Οι Ίμβριοι πρότειναν για εκπρόσωπό τους τον 
Παναγιώτη Δημητριάδη6 και οι Τενέδιοι το γιατρό 
Ανδρέα Αντύπα.  Ο Δημητριάδης, όπως αφηγείται 
ο ίδιος βρισκόταν στη Σόφια ως μέλος της Διεθνούς 
Επιτροπής ελληνοβουλγαρικής μετανάστευσης, όταν 
στις 24 Απριλίου έλαβε τηλεγράφημα από την Ίμβρο 
με το οποίο ενημερώνονταν, ότι η Γενική Συνέλευση 
της Νήσου τον επέλεξε αντιπρόσωπόν της, για να 
μεταβεί στη Λωζάννη προς υπεράσπιση των δικαί-
ων της. Δυστυχώς πολύ αργά το σκέφθηκαν, ο ίδιος 
που παρακολουθούσε την πορεία των διαπραγμα-
τεύσεων, πρότεινε από το Νοέμβρη του 1922 ακόμη, 
να σταλεί εκπρόσωπος στην Ελβετία, ίσως τότε πε-
τύχαιναν κάτι καλύτερο. Βρέθηκε τώρα σε δίλημμα. 
Οι συνάδελφοί του στην Πρεσβεία με τους οποίους 
συζήτησε το θέμα τον αποθάρρυναν, για έκριναν ότι 
ήταν μάταιη η μετάβαση στη Λωζάννη, ο ίδιος όμως 
σκέφθηκε ότι εφ’ όσον η πατρίδα τον καλεί δεν πρέ-
πει να την προδώσει.

 Μετά τη θετική του απάντηση οι πρόεδροι των 7 
κοινοτήτων της Ίμβρου υπογράφουν στις 26/4/19237 

ένα πληρεξούσιο με το οποίο παραχωρούν πλήρεις 
αρμοδιότητες στον αντιπρόσωπόν τους Παν. Δημη-
τριάδη κατοίκου Ίμβρου να τους αντιπροσωπεύσει 
στη σύνοδο των Συμμαχικών Δυνάμεων στη Λω-
ζάννη, για να υπερασπιστεί τα δίκαιά της (συμπλη-
ρωματικό πληρεξούσιο στέλνουν και στις 23 Μαΐου 
που τον ορίζει εκπρόσωπο και μετά τη Λωζάννη, να 
εξακολουθήσει τις υπέρ της Ίμβρου ενέργειες, οπου-
δήποτε κρίνεται σκόπιμο και συμφέρον). Παρόμοιο 
πληρεξούσιο εδόθη και στον Α. Αντύπα υπογεγραμ-
μένο από το Δημοτικό Συμβούλιο, τη Λαϊκή Επιτρο-
πή, την Εκκλησιαστική Επιτροπή και το Συμβούλιο 
της Σωτηρίας της Τενέδου στις 18/4/1923. 

Ο Δημητριάδης έφθασε στη Λωζάννη στις 3 Μαΐ-
ου και την επαύριον έγινε δεκτός από το Βενιζέλο πα-
ρουσία και του επιτελείου του. Αφού άκουσε το σκο-
πό της παρουσίας του στη Λωζάννη, ο Βενιζέλος του 

απάντησε με 
τη συνήθη ει-
λικρίνειά του 
«Δεν μπορώ, 
δεν μπορώ να 
κάνω τίποτα», 
συγκινηθείς 
όμως από 
την έκκλησίν 
του στράφη-
κε προς το 
επιτελείο του 
και είπε «Εγώ 
δεν μπορώ να 
κάνω τίποτα. 
Κοιτάξτε αν 
εσείς μπορεί-
τε να κάνετε 
κάτι». Απο-
γοητευμένος 
γύρισε στο 
ξ ε νο δ οχε ί ο 
του ο Δημη-
τριάδης και 
π ρ ο β λ η μ α -
τισμένος, αν 
έπρεπε να μείνει ή να φύγει. Τελικά αποφάσισε να 
μείνει και να αγωνιστεί. Την επομένη 5 Μαΐου απευ-
θύνεται προς το Μιχαλόπουλο, μέλος της ελληνικής 
ομάδας, που έδειξε ζωηρό ενδιαφέρον για την ατυχή 
Ίμβρο και τον παρακαλεί να μεσολαβήσει, ώστε να 
έχει μια συνάντηση με τον Δ. Κακλαμάνο για ενημέ-
ρωση. Με τον Κακλαμάνο συνδέθηκε στενά ο Δημη-
τριάδης κατά την παραμονή του στη Λωζάννη, είχαν 
προγραμματίσει μάλιστα και ένα ταξίδι στο Λονδίνο 
για τον ίδιο σκοπό το οποίο όμως δεν έγινε. 

Εν τω μεταξύ φθάνει στη Λωζάννη ο Αντύπας και 
συντάσσουν μαζί ένα 6σέλιδο Μνημόνιο για τα νησιά 
Ίμβρο και Τένεδο στα γαλλικά που είναι η επίσημη 
γλώσσα του Συνεδρίου. Το  Μνημόνιο το καταθέτουν 
στις 14 Μαΐου στις αντιπροσωπείες των κρατών 
που συμμετέχουν στη Διάσκεψη της Ειρήνης καθώς 
και στον σερ Eric Drummond, Γενικό Γραμματέα της 
Κοινωνίας των Εθνών. Ένα αντίγραφο στα ελληνικά 
στέλνεται και στο Μητροπολίτη Ίμβρου Ιωακείμ Κα-
βίρη και προφανώς στην Επιτροπή των Ιμβρίων 

Το Μνημόνιο αυτό που αποτυπώνει όλη την πί-
κρα, την απογοήτευση και την αγωνία των Ιμβρίων 

5. Ψηφιακό Αρχείο ΕΙΕ & Ελευθέριος Βενιζέλος, Μουσείο Μπενάκη – Αρχείο Ελευθερίου Βενιζέλου, Φάκελος  037-
11/28-4-1923.

6. Βιογραφία του Π. Δημητριάδη , ΙΜΒΡΙΩΤΙΚΑ τ.128, 2015 & «Σος Βλαστός» Ε.Μ.Ι.Τ. τ. Γ΄, 2023.
7. Το 1923 η κυβέρνηση αποφάσισε την εγκατάλειψη του Ιουλιανού ημερολογίου και την υιοθέτηση του Γρηγοριανού, 

που είχε 13 μέρες διαφορά, έτσι στις 16 Φεβρουαρίου τα ημερολόγια έγραψαν 1 Μαρτίου. Όπου υπάρχουν δύο ημερο-
μηνίες η πρώτη είναι με το παλιό και η δεύτερη με το καινούργιο. Όπου υπάρχει μία ημερομηνία, επειδή βρισκόμαστε σ’ 
αυτή τη μεταβατική περίοδο ίσως υπάρχουν ανακολουθίες.

Επιστολή προς τον σερ Eric Drummond, Γε-
νικό Γραμματέα της Κοινωνίας των Εθνών, 
που την υπογράφουν οι εκπρόσωποι των 
νησιών Α. Αντύπας και Π. Δημητριάδης. 
(Αρχείο Π. Δημητριάδη)
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θα προσπαθήσουμε να αποδώσουμε εν συντομία. 
«Τα νησιά Ίμβρος και Τένεδος από αμνημονεύτων 

χρόνων ήταν αποκλειστικά ελληνικά. Όταν υποτά-
χθηκαν στους Τούρκους ουδέποτε έπαυσαν να δια-
μαρτύρονται και να εκδηλώνουν με κάθε τρόπο την 
επιθυμία τους να ενωθούν με την Ελλάδα. Τα αισθή-
ματα αυτά τα εξέφρασαν την τελευταία δεκαετία 
της ελευθερίας τους, καταθέτοντας διαβήματα στις 
Μ. Δυνάμεις στις διασκέψεις που έγιναν προς διακα-
νονισμό των θεμάτων της Εγγύς Ανατολής. 

Η ακαταμάχητη έφεση των κατοίκων για ελευ-
θερία και ένωση με την Ελλάδα τους ώθησε να τα-
χθούν στο πλευρό των Συμμάχων και να δώσουν το 
αίμα των παιδιών τους πολεμώντας στη Μακεδονία, 
Θράκη, Μ. Ασία, ακόμη και στη Ρουμανία, Ουκρανία 
και Κριμαία εναντίον κρατών που είχαν συμμάχους 
τους Τούρκους. 

Σήμερα οι Σύμμαχοι λησμονώντας τις βαριές θυ-
σίες των νήσων αποφάσισαν να τις υπάγουν στους 
παλιούς τυράννους τους Τούρκους, όπως το διατύ-
πωσαν στο υπό συζήτηση άρθρο 14 της Συνθήκης 
της Ειρήνης. Κατά της αποφάσεως αυτής εκφράζουν 
έντονη διαμαρτυρία οι υπογεγραμμένοι πληρεξούσιοι 
και παρακαλούν τις Δυνάμεις να αναθεωρήσουν την 
προηγούμενη απόφαση και να επικυρώσουν επισή-
μως την ένωση με τη μητέρα Ελλάδα. 

Η απόφαση των Συμμάχων να αποσπάσουν τα 
νησιά από την Ελλάδα και να τα επαναφέρουν στην 
Τουρκία δεν μπορεί να στηριχθεί σε εθνολογικούς λό-
γους, διότι αναμφισβήτητα ο πληθυσμός τους είναι 
αποκλειστικά ελληνικός. Αυτό αναγνώρισε και ο λόρ-
δος Curzon στις συνεδρίες της 25 και 29 Νοεμβρίου, 
το παραδέχεται χωρίς αντιρρήσεις και η Τουρκία. 
Συγκεκριμένα ο Curzon είχε πει ότι η Τουρκία επικα-
λείται το «εθνικό» επιχείρημα για τη Θράκη, ενώ το 
αποσιωπά για την Ίμβρο και την Τένεδο και θεωρεί 
ότι να νησιά είναι ενωμένα με τη στεριά της και όχι 
ότι αποτελούν ξεχωριστά εδάφη. Συμπληρώνει τέλος 
ότι πρέπει να λάβουμε υπόψη και το χαρακτήρα των 
νησιών, ο πληθυσμός των οποίων έχει διπλασιασθεί 
από 15.000 σε 30.000 με τους πρόσφυγες που έχουν 
καταφύγει εδώ. 

Στην ίδια συνεδρίαση ο Curzon απαντώντας στις 
ανακριβείς –ιστορικά και νομικά- θέσεις  του Ισμέτ 
δήλωσε ότι τα νησιά δε δόθηκαν στην Τουρκία με 
τη Συνθήκη του Λονδίνου, αλλά με συζητήσεις που 
έγιναν αργότερα, όπου η Τουρκία στις 15/2/1914 δεν 
είχε πάρει σαφή θέση. Δεχόταν τα οφέλη που προερ-
χόταν από τις Δυνάμεις και απέρριπτε τις αποφάσεις 
που δεν την ευνοούσαν8. Αυτό σήμαινε ότι δεν είχε 
αναλάβει την κυριαρχία τους. 

Το γεγονός ότι τα νησιά βρίσκονται κοντά στα 

Στενά των 
Δ α ρ δ α -
νελίων δε 
σ η μ α ί ν ε ι 
ότι πρέπει 
να υποτα-
χθούν στην 
Τουρκία για 
την ασφά-
λειά της. Εφ’ 
όσον απο-
φασίσθηκε 
ότι τα Στε-
νά θα είναι 
αποστρατι-
κοποιημένα 
όπως και 
τα νησιά 
και θα επι-
τρέπεται η 
ε λ ε ύ θ ε ρ η 
δ ι έ λ ε υ σ η 
πλοίων δεν 
αποτελούν 
κανένα κίν-
δυνο για 
την ασφά-
λεια των 
Σ τ ε ν ώ ν . 
Αντίθετα, αν τις κατέχει η Τουρκία θα μπορούσε ξαφ-
νικά, όπως το συνηθίζει, να τα καταστήσει στρατιω-
τικές βάσεις εναντίον Δύναμης που θα αναγκαζόταν 
να κινηθεί εναντίον της. Ο κίνδυνος αυτός καθίστα-
ται σοβαρότερος αν ληφθεί υπόψη το γεγονός ότι 
βρίσκεται κάτω από την ανεπιθύμητη εξάρτηση της 
Ρωσίας.

 Αν όμως η υπό της Ελλάδος κατοχή των νησιών 
αποτελεί κατά την αντίληψη των Συμμάχων κίνδυνο 
για την ασφάλεια των Στενών, φρονούμε ότι η καλύ-
τερη λύση είναι να ανατεθεί η τύχη τους στην Κοι-
νωνία των Εθνών (Κ.Τ.Ε.). Πράγματι η παρουσία της 
Κ.Τ.Ε αποτελεί τη μεγαλύτερη εγγύηση για την ασφά-
λεια τόσο των νησιών όσο και των Στενών και ταυ-
τοχρόνως θα επανορθώσει την αδικία που διέπραξαν 
οι Σύμμαχοι εις βάρος των χθεσινών συμπολεμιστών 
των. Σ’ αυτή την περίπτωση η Τουρκία δεν έχει να 
χάσει κάτι, αφού τα δικαιώματα που της αναγνωρί-
ζονται σ’ αυτά σύμφωνα με το άρθρο 14 έχουν μόνο 
ονομαστική αξία.

Αν πάλι παρά τις προσδοκίες δεν γίνει δεκτό το 
αίτημα αυτό, έχοντας υπόψη την κακοπιστία των 
Τούρκων φοβούνται παραβιάσεις του άρθρου 14. 

Επιστολή του Α. Αντύπα από το Λονδίνο στον 
Π. Δημητριάδη στη Λωζάννη. (Αρχείο Π. Δη-
μητριάδη)

8. Συγκεκριμένα ο Curzon είπε «Την πουτίγκα ή την τρώμε ή δηλώνουμε ότι δεν μας αρέσει. Δεν είναι δυνατόν να 
τσιμπάμε τις σταφίδες και να αφήνουμε το υπόλοιπο.»
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Παρακαλούν λοιπόν τους Συμμάχους να λάβουν τα 
αναγκαία μέτρα ώστε η Κ.Τ.Ε. να φροντίσει να εφαρ-
μοστούν οι αρχές της αυτοδιαθέσεως. 

Αναμφισβήτητα τα βασικότερα στοιχεία αυτονο-
μίας αποτελούν 1) Η απαλλαγή των κατοίκων από 
κάθε στρατιωτική υποχρέωση εκτός από την υπηρε-
σία στην τοπική χωροφυλακή. 2) Η Κ.Τ.Ε. να συντάξει 
επακριβώς τις λεπτομέρειες για το αυτόνομο καθε-
στώς και σ’ αυτό να κληθούν να συμμετάσχουν και 
εκπρόσωποι της Ίμβρου και της Τενέδου, έτσι ώστε 
να αποκλείεται η οποιαδήποτε επέμβαση στα εσω-
τερικά τους από τους Τούρκους. Ο λόρδος Curzon 
μάλιστα στη συνεδρίαση της 25/11 ανέφερε το πα-
ράδειγμα της Σάμου και της Κρήτης όπου παρόμοιες 
επεμβάσεις οδήγησαν σε ταραχές και αιματηρές συ-
γκρούσεις. 

Οι συντάκτες του υπομνήματος τέλος θεωρούν 
καθήκον να ενημερώσουν, ότι ήδη οι Τούρκοι που 
διαμένουν στην περιφέρεια των Δαρδανελίων άρχι-
σαν να στέλνουν επιστολές προς τους κατοίκους της 
Ίμβρου και της Τενέδου απειλώντας για τη ζωή, την 
τιμή και την περιουσία τους, από τη στιγμή που θα 
επανέλθουν στην τουρκική εξουσία. Θεωρούν ότι 
αυτό το γεγονός είναι πολύ σοβαρό.»      

Όπως διαπιστώσαμε στο υπόμνημα οι εκπρόσω-
ποι, ιδιαίτερα επιμένουν στο ενδεχόμενο να αναλάβει 
η Κ.Τ.Ε την εποπτεία για την τήρηση της αυτοδιοίκη-
σης, για το λόγο αυτό λίγες μέρες μετά καταθέτουν 
ένα δεύτερο συμπληρωματικό υπόμνημα προς το 
μαρκήσιο Curzon προσωπικά, με μοναδικό θέμα την 
υπαγωγή της Ίμβρου και της Τενέδου υπό την προ-
στασία και την εγγύηση της Κοινωνίας των Εθνών.

Στις 19 Μαΐου οι εκπρόσωποι συζητούν να διευ-
ρύνουν τη δράση τους και αποφασίζουν, να μεταβεί 
ο Αντύπας στο Λονδίνο για να συναντήσει εκεί αρμό-
διους αξιωματούχους. Για αντικατάσταση του Αντύ-
πα στη Λωζάννη προτείνουν τον καθηγητή Κέπετζη. 

Στην Ίμβρο όμως οι κάτοικοι ανησυχούν και αγω-
νιούν για το μέλλον των συζητήσεων. Ο Δημητριά-
δης επικοινωνεί με το γιατρό Βρούζο που είναι επικε-
φαλής της επιτροπής στην Ίμβρο και ενημερώνει με 
τηλεγραφήματα για τις ενέργειες που έκανε και για 
τα πρόσωπα που συνάντησε. Μέχρι τις 23 Μαΐου είχε 
στείλει 5 τηλεγραφήματα. 

 Στις 30 Μαΐου η Ιμβριακή Αδελφότητα Αλεξαν-
δρείας αποστέλλει επιστολή στο Δημητριάδη, όπου 
αναφέρει ότι μόλις πληροφορήθηκαν για την εκπρο-
σώπηση των νησιών στη Λωζάννη, αμέσως έστειλαν 
τηλεγράφημα συμπαράστασης προς την ελληνική 
αντιπροσωπεία και συγκάλεσαν γενική συνέλευση, 
όπου αποφάσισαν να ενισχύσουν με το ποσό των 
<150> Αιγύπτου (;) τους αντιπροσώπους. Παράλλη-
λα διαβεβαιώνουν ότι είναι πρόθυμοι να διαθέσουν 
όλα τα κεφάλαια της Αδελφότητας για το καλό της 
Ίμβρου. Συγχρόνως όμως καυτηριάζουν την επαί-
σχυντη συμπεριφορά μελών του Δ.Σ., τα οποία και 

κατονομάζουν, που αρνήθηκαν τη βοήθεια. Την επι-
στολή υπογράφουν οι Ν. Κατσκαρλής, Αλ. Κουτράς 
και Γ. Κόπενος (;). 

O Δημητριάδης από τη Λωζάννη γράφει και στο 
Μητροπολίτη Θυατείρων Γερμανό στο Λονδίνο, ο 
οποίος πρόθυμα απευθύνεται προς τον Αρχιεπίσκο-
πο του Καντέρμπερι, προκαθήμενο της Αγγλικής Εκ-
κλησίας για να μεσολαβήσει προς το Υπουργείο των 
Εξωτερικών της Αγγλίας, όπως και έκανε. Ο Θυα-
τείρων πιστεύει ότι τα αιτήματα των Ιμβρίων είναι 
απλά και ελπίζει ότι θα εισακουσθούν, ενώ παράλλη-
λα εκφράζει το παράπονο ότι η ελληνική Διπλωμα-
τική Αποστολή στο Λονδίνο δεν δραστηριοποιείται 
όσο θα έπρεπε. 

Εν τω μεταξύ ο Αντύπας έφθασε στις 11 Ιουνίου 
στο Λονδίνο και από εκεί ενημερώνει με δύο εμπι-
στευτικές επιστολές το Δημητριάδη. Συνάντησε στο 
Υπουργείο Εξωτερικών τον κ. Κόλλαν και τον κ. Κ. 
(δεν αποκαλύπτει το όνομα, πιστεύουμε όμως και 
από τα συμφραζόμενα ότι είναι ο υπουργός εξωτε-
ρικών λόρδος Curzon). Μια απογοήτευση και πίκρα 
διακατέχει τον αποστολέα από την αποκάλυψη της 
αλήθειας, η ειρήνη θα υπογραφεί σύντομα, αλλά είναι 
πια σίγουρο ότι τίποτα δεν είναι δυνατόν να επιτευ-
χθεί. Ο κ. Κ. δήλωσε ότι το ζήτημα της στρατολογίας 
είχε επιχειρήσει να το λύσει στην πρώτη Διάσκεψη, 
δηλαδή να γραφεί στη Συνθήκη ότι οι κάτοικοι των 
νήσων απαλλάσσονταν από τη στρατολογία, ο Ι. 
(Ισμέτ) όμως αρνήθηκε κατηγορηματικά. Ο Αντύπας 
δηλώνει ότι έθεσε στον κ. Κ. όλα τα θέματα για να 
υποστηρίξει τα δίκαια των νήσων και έλαβε αόριστες 
υποσχέσεις χωρίς ελάχιστη ελπίδα για ευνοϊκή λύση. 
Μένει λοιπόν μόνο μια πίεση προς την ελληνική κυ-
βέρνηση. 

Θεωρεί πλέον ότι είναι άσκοπη η περαιτέρω 
παραμονή τους στη Λωζάννη και προτείνει να επι-
στρέψουν στην Αθήνα. Παρά ταύτα στο ταξίδι του 
γυρισμού περνά από το Παρίσι και τη Ρώμη, όπου 
όμως αν και προσπάθησε δεν μπόρεσε να συναντή-
σει κάποιον. Ο Δημητριάδης θέλοντας να εξαντλή-
σει και το τελευταίο περιθώριο παραμένει για λίγο 
ακόμη στη Λωζάννη και στις 5 Ιουλίου παραδίδει ένα 
ακόμη Μνημόνιο στον Branting εκπρόσωπο τη Σου-
ηδικής Αποστολής στο Συμβούλιο της Κοινωνίας των 
Εθνών. 

 Ο Δημητριάδης απογοητευμένος επιστρέφει πια 
στην Αθήνα για να αντιμετωπίσει μαζί με τα άλλα 
μέλη της Επιτροπής τα τεράστια προβλήματα που θα 
προκύψουν με την αλλαγή του καθεστώτος. Μετά 
την πάροδο δύο και πλέον μηνών στη Λωζάννη παρά 
τις αγωνιώδεις προσπάθειες που καταβλήθηκαν για 
ευνοϊκότερη λύση του ζητήματος της Ίμβρου και της 
Τενέδου, δυστυχώς τίποτα δεν άλλαξε, τα νησιά ήταν 
καταδικασμένα να ανέβουν το Γολγοθά τους. 

(†) Κώστας Ζεγκίνης - Ελένη Ζεγκίνη
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Φέτος το καλοκαίρι στο Σχοινούδι, όπως και σε όλα τα χωριά της 
Ίμβρου, είχαμε τη χαρά να ανταμώσουμε με συγγενείς και φί-

λους από κάθε γωνιά της γης. Όλο το καλοκαίρι, με αποκορύφωμα 
τον Αύγουστο, πέρασε με χαρούμενες συναντήσεις, πολιτιστικές εκδη-
λώσεις, εορτασμούς και πανηγύρια στα εξωκλήσια της Ίμβρου. Εμείς 
στο Σχοινούδι ,το καλοκαίρι καταλάβαμε πως όλες οι ελπίδες μας για 
να συνεχίσουμε να υπάρχουμε μπορούν να γίνουν βεβαιότητα. Όλοι οι 
νέοι μας ,γονείς πια και οι ίδιοι, με την παρουσία τους στο χωριό, με τα 
παιδιά τους ,δεν αποτέλεσαν μόνο μία αισιόδοξη σύναξη. Αυτοί είναι 
το μέλλον και η συνέχεια μας .

Στις 17 Ιουλίου, πανηγυρίζει το χωριό μας. Στην εορτή της Αγ. Μα-
ρίνας αλλά και στον εσπερινό είχαμε την τιμή να έχουμε κοντά μας τον 
Ποιμενάρχη μας ,τον Σεβ. Μητροπολίτη Ίμβρου και Τενέδου κ. Κύριλλο. 
Κόσμος πολύς στην πανήγυρη και τα κεράσματα άφθονα στην αίθου-
σα εκδηλώσεων του Συλλόγου μας. 

Στις 15 Αυγούστου, της Παναγίας, μεγάλη μέρα για το χωριό μας 
και όχι μόνο, πανηγυρίζει ο Ι.Ν. Κοίμησης της Θεοτόκου στο Χάλακα. 
Και εφέτος τα κουρμπάνια ήταν πολλά και η παραδοσιακή κουρκούτα 
άφθονη. Μοιράστηκαν άφθονα σε όλους τους πανηγυριστές, συγχω-
ριανούς και φίλους, μετά τη λειτουργία. Στο Σύλλογο το γλέντι, μέσα 
και έξω κάτω από τον πλάτανο, κράτησε μέχρι αργά το απόγευμα με 
κέφι και χορό.

Κατά τη διάρκεια του καλοκαιριού λειτουργήθηκαν αρκετά μακρι-
νά εξωκλήσια (Αγ. Σωτήρα στο Καλάμι, Αγ. Μάμας στο Σαβούρι, οι Μυ-
ροφόρες στο Λουτρό, η Αγ. Παρασκευή στον Απέρατο, ο Αγ. Τρύφων 
στο Μαλάκι..) και όπως πάντα όλα τα κοντινά στο χωριό.

Στο Σύλλογο έγινε και μία συγκέντρωση ενημέρωσης από το Δ.Σ. 
για τα πεπραγμένα και τα προβλήματα του. Ο πρόεδρος και τα μέλη 
του Δ.Σ. του Συλλόγου Σχοινουδίου ευχαρίστησαν θερμά τον Ποιμε-
νάρχη μας κ. Κύριλλο για τη γενναιόδωρη χορηγία του ώστε να γίνουν 
οι απαραίτητες επισκευές για τη συντήρηση του κτιρίου. Επίσης το Δ.Σ. 
ευχαριστεί για τις προσφορές τους: Μαρία Τσαγκάτου 250 ευρώ, Τάσος 
Σιάμος 200 ευρώ, Γιώργος Γουγούδης 100 ευρώ, Μάκης Παρασκευάς 
100 ευρώ.

ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

ΚΑΙ ΑΛΛΗΛΟΒΟΗΘΕΙΑΣ ΣΧΟΙΝΟΥΔΙΟΥ
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Σύμφωνα με πληροφορίες ο Μητροπολίτης Με-
τρών κ. Δημήτριος είχε εισαχθεί στο νοσοκομείο για 
επέμβαση.

Να αναφερθεί ότι η εξόδιος ακολουθία του μακα-
ριστού Μητροπολίτη πραγματοποιήθηκε την Τρίτη 
24 Οκτωβρίου 2023 στις 11 το πρωί στον Ιερό Ναό 
Μεταμορφώσεως του Σωτήρος, επί της οδού Δελφών 
στην Θεσσαλονίκη.

Ο κατά κόσμον Μιχαήλ Γρόλλιος γεννήθηκε στην 
Όσσα της Επαρχίας Λαγκαδά του Νομού Θεσσαλονί-
κης το 1939.

Σπούδασε τη Θεολογία στη Θεολογική Σχολή Θεσ-
σαλονίκης.

Πραγματοποίησε μεταπτυχιακές σπουδές στο 
Στρασβούργο της Γαλλίας.

Διάκονος χειροτονήθηκε το 1961 από τον Μητρο-
πολίτη Θεσσαλονίκης Παντελεήμονα και Πρεσβύτερος 
στις 16 Ιουλίου 1972 από τον Μητροπολίτη Γαλλίας 
Μελέτιο.

Στις 9 Νοεμβρίου 1980 χειροτονήθηκε τιτουλάριος 
Επίσκοπος Θερμών, Βοηθός Επίσκοπος της Μητροπό-
λεως Γερμανίας με έδρα το Μόναχο.

Εφησύχαζε από το 2001 μέχρι το 2020.
Στις 31 Αυγούστου 2020 εξελέγη Μητροπολίτης 

Μετρών και Αθύρων.
Ο εκλιπών Αρχιερέας ήταν ιδιαίτερα αγαπητός 

στους Ιμβρίους της Θεσσαλονίκης! Μέλη της Ιμβριακής 
Ένωσης τον επισκέπτονταν συχνά στο ησυχαστήριο 
του κι είχαν πνευματικές συζητήσεις μαζί του, αλλά κι 
ίδιος ανταποκρινόταν με χαρά στις προσκλήσεις μας 
και συμμετείχε στις εκδηλώσεις μας. θα μας λείψει η 
ευγενική και μειλίχια παρουσία του!

Δημητρίου Αρχιερέως άληστος και Αιωνία η μνήμη 
Του.

Εκοιμήθη 
ο Σεβασμιώτατος

Μητροπολίτης Μετρών 
και Αθύρων κ. Δημήτριος 

σε ηλικία 84 ετών
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Κ ο ι ν ω ν ι κ ά
Θάνατοι
	Στις 2 Νοεμβρίου 2023 πέθανε στην Μελβούρνη της Αυστραλίας σε ηλικία 90 

ετών ο Ιωάννης Ψαρός, από τα Αγρίδια της Ίμβρου. 

	Στις 21 Νοεμβρίου 2023 πέθανε σε ηλικία 90 ετών η Παρασκευή Μαλλιάρη, από 
τα Αγρίδια της Ίμβρου. 

ΔΩΡΕΕΣ

	Η κα Ζωή Πετρά προσέφερε στην Ιμβριακή Ένωση Μακεδονίας – Θράκης το ποσό των 100 € στη μνή-
μη του παππού της Ευάγγελου Τρυφωνίδη.

	Ο κ. Κωνσταντίνος Παπάζογλου προσέφερε στην Ιμβριακή Ένωση Μακεδονίας – Θράκης το ποσό των 
50 €.

Κ ο ι ν ω ν ι κ ά

	Ο Χρήστος Νικολάου, γιος του Γεωργίου Νικολάου και της αείμνη-
στης Αναστασίας Προέδρου και εγγονός της Ελευθερίας Παχύλη-
Προέδρου από την Παναγία Ιμβρου, αποφοίτησε το 2023 από το 
Κολέγιο «ΔΕΛΑΣΑΛ», μετά από 14 χρόνια φοίτησης. Κατάφερε να 
εισαχθεί στο τμήμα Ιατρικής του Αριστοτελείου Πανεπιστημίου 
Θεσσαλονίκης, πετυχαίνοντας έτσι τον στόχο που είχε από μικρός. 
Παράλληλα με τις ακαδημαϊκές του επιτυχίες, είχε σημαντικές δια-
κρίσεις στον αθλητισμό, σε πολλά αθλήματα, αλλά αυτό που τον 
κέρδισε τελικά ήταν η κωπηλασία, με την οποία ασχολήθηκε σε 
επίπεδο πρωταθλητισμού, κερδίζοντας πανελλήνια και βαλκανικά 
μετάλλια με τον Ναυτικό Όμιλο Θεσσαλονίκης και την Εθνική Ελλά-
δος. Ασχολείται, επίσης, ερασιτεχνικά με την τέχνη της φωτογραφί-
ας. Είναι πάντα πρόθυμος και θέλει να βοηθά τον συνάνθρωπό του 
χωρίς αντάλλαγμα. Αγαπά τον εθελοντισμό, τη φύση και, ιδιαίτερα, 
τη θάλασσα, πράγμα που τον έκανε να ασχοληθεί ενεργά με τον 
ναυτοπροσκοπισμό. Είναι μέλος του 9ου συστήματος Ναυτοπρο-
σκόπων Καλαμαριάς, εδώ και 12 χρόνια.

ΕΙΣΑΓΩΓΗ ΣΤΗΝ ΙΑΤΡΙΚΗ
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     «Η απόσπασή μου στην Πόλη ήταν μια διέξο-
δος που άνοιξε στη ζωή μου. Μια πόρτα διαφυγής 
που είχα απόλυτη ανάγκη. Ξεκίνησε με τα καλύτερα 
δεδομένα και έκλεισε με ένα πλούτο που δύσκολα 
θα μπορούσα ακόμα και να τον φανταστώ στο ξε-
κίνημα αυτής της περιπέτειας».

Έτσι αρχίζει η συγγραφέας την αφήγησή της 
περιγράφοντας με γλαφυρό τρόπο το ταξίδι της 
στην Κωνσταντινούπολη και την παραμονή της 
εκεί ως εκπαιδευτικού στα ομογενειακά σχολεία. Η 
Πόλη όπως την αποκαλούν όσοι έζησαν στη μεγά-
λη αγκαλιά της, που περικλείει μέσα της ακόμα και 
σήμερα εθνότητες πολλές, κουλτούρες διαφορετι-
κές, θρησκείες και δόγματα από όλον σχεδόν τον 
κόσμο.

Ξεκινώντας από την καρδιά της ρωμιοσύνης, το 
Πέρα, περιγράφει τη ζωή των λιγοστών Ρωμιών της 
Πόλης αλλά και των Ελλήνων που με διάφορες ιδιό-
τητες εργάζονται στην Κωνσταντινούπολη. Διηγεί-
ται τις εμπειρίες της ως εκπαιδευτικός στα σχολεία 
της ομογένειας, μεταφέρει στον αναγνώστη την 
πραγματική εικόνα που επικρατεί σε αυτά. «Πόσο 
μοναχικό είναι ένα σχολείο με δυο μαθητές, πόσο η 
ησυχία στους διαδρόμους και στην αυλή είναι πα-
ράταιρη, πόσο μελαγχολική είναι η απουσία συνα-
γωνισμού στο παιχνίδι και στο μάθημα».

Καθώς περιδιαβαίνει τις ανεξάντλητες ομορφιές 
της Κωνσταντινούπολης εκστασιασμένη, αναφέρει 
«Το βαπόρι σαλπάρισε κι εμείς ήταν η πρώτη φορά 
που διασχίζαμε νύχτα τον Βόσπορο. Πόση μαγεία 
μπορεί να χωρέσει στην ψυχή! Αν κάποτε κλείνει 

κανείς τα μάτια για να ονειρευτεί, μια τέτοια στιγμή 
τα κρατά ορθάνοιχτα για να ζήσει ότι τον μαγεύει. 
Τότε ζητά το ταξίδι αυτό να κρατήσει λίγο ακόμα». 

Μπορεί οι Ρωμιοί της Πόλης να διώχθηκαν, 
οι περιουσίες τους και τα πολλά ευαγή ιδρύματά 
τους να δημεύτηκαν, αλλά οι αναρίθμητες εκκλη-
σίες και τα συνοδά κτίσματά τους, τα σχολεία και 
τα ελληνόκτητα κτίρια μαρτυρούν μέχρι σήμερα 
την κυρίαρχη θέση της ομογένειας στην οικονομι-
κή, πνευματική και κοινωνική ζωή της Πόλης. «Οι 
οικογένειες των Ρωμιών είναι ακόμη διάσπαρτες 
σε διάφορες περιοχές. Από το Πέρα και τα Ταταύ-
λα, το Μέγα Ρεύμα και το Βαφαιοχώρι, το Νιχώρι 
και τα Θεραπειά, το Φανάρι και την Βλάγκα, τα Έξι 
Μάρμαρα και το Κοντοσκάλι, το Επταπύργιο και 
τον Άγιο Στέφανο, μέχρι απέναντι το Σκούταρι και 
τη Χαλκηδόνα, το Κουσκουντζούκι και το Μόδι, το 
Τσεγκέλκιοϊ και το Φαναράκι. Τα σημάδια της ιστο-
ρικής παρουσίας ευδιάκριτα και ζωντανά παντού 
αλλά και η συνέχειά της μέχρι σήμερα κρατά ακόμα 
και δίνει το στίγμα της σε πολλές από τις ιστορικές 
συνοικίες της Πόλης».

Ο χρόνος στην Πόλη κυλάει γρήγορα. Κάθε γω-
νιά της έχει κάτι να σου προσφέρει, κάθε άνθρωπος 
έχει κάτι να σου διηγηθεί. Σε σένα απομένει να έχεις 
την διάθεση να δεις, να περιηγηθείς, να ζήσεις, να 
ψάξεις και να εμβαθύνεις στα μυστικά και στα μυ-
στήρια που κρύβει μέσα της.

Γεώργιος Χριστοφρί δης
Γεν. Γραμματέας Ι.Ε.Μ.Θ.

Η  Π Ο Λ Η 
ΟΠΩΣ ΤΗΝ ΚΡΑΤΗΣΑ ΜΕΣΑ ΜΟΥ

Της Μαρίας Δήμου

Εκδόσεις ΕΠΙΚΕΝΤΡΟ
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Συνάντηση με τον νέο Γεν. Πρόξενο της Τουρκίας
στη Θεσσαλονίκη κ. Serkan Gedik

Στις 3 Οκτωβρίου, το διοικητικό συμβούλιο της Ιμβριακης Ένωσης Μακε-
δονίας Θράκης  πραγματοποίησε επίσκεψη γνωριμίας στον νέο γενικό πρό-
ξενο της Τουρκίας στη Θεσσαλονίκη κ. Serkan Gedik. Μετά τα συγχαρητήρια 
προς τον Γεν. Πρόξενο, το ΔΣ της Ιμβριακής Ένωσης αναφέρθηκε στα πάγια 
θέματα που υπάρχουν για την Ίμβρο και τους Ιμβρίους. Η συνάντηση έγινε σε 
φιλικό κλίμα και ελπίζουμε σε μια εποικοδομητική συνεργασία για την επίλυ-
ση των χρόνιων αιτημάτων των Ιμβρίων.

Πλεκτά για τους μαθητές των Σχολείων μας

Μία υπέροχη πρωτοβουλία από τις Κυρίες της Πλεκτικής Ομάδας Ωραι-
οκάστρου για τους μαθητές των Σχολείων και για τους Γέροντες στο νησί. 
Πολλούς μήνες πριν μας είχαν ενημερώσει ότι θα προβούν σε αυτή τους 
την κίνηση και την ημέρα του Αγιασμού της Ιμβριακής Ένωσης μας τα έφε-
ραν με περισσή χαρά και ενθουσιασμό.

Από την πλευρά μας τα δώσαμε στους συλλόγους Γονέων και Κηδεμό-
νων των μαθητών των Σχολείων τις Ίμβρου και τα μοίρασαν στους μαθη-
τές και στις μαθήτριες.

Είμαστε ευγνώμονες 

Οι μαθητές των Σχολείων της Ίμ-

βρου με τα πλεκτά που έφτιαξαν 

οι κυρίες της Πλεκτικής Ομάδας 

Ωραιοκάστρου.



Συνθήκη της Λωζάνης
24 Ιουλίου 1923

Άρθρο 14, καθεστώς Ίμβρου και Τενέδου

«Αι νήσοι Ίμβρος και Τένεδος, παραμένουσαι υπό την τουρκικήν κυ-

ριαρχίαν, θα απολαύουν ειδικής διοικητικής οργανώσεως, αποτελου-

μένης υπό τοπικών στοιχείων και παρεχούσης πάσαν εγγύησιν εις τον 

αυτόχθονα μη μουσουλμανικόν πληθυσμόν όσον αφορά την τοπικήν 

αυτοδιοίκησιν και την προστασίαν των ατόμων και των αγαθών.

Η τήρησις της τάξεως θα διασφαλίζεται υπό αστυνομίας στρατολο-

γουμένης εκ του αυτόχθονος πληθυσμού, μερίμνη της ως άνω προ-

βλεπομένης τοπικής διοικήσεως και υπό τας διαταγάς αυτής τιθεμέ-

νης».

Αι συνομολογηθείσαι ή συνομολογηθησόμεναι μεταξύ Ελλάδος και 

Τουρκίας συμφωνίαι, αι αφορώσαι την ανταλλαγήν των Ελληνικών 

και τουρκικών πληθυσμών, δεν θα εφαρμοσθώσιν εις τους κατοίκους 

των νήσων Ίμβρου και Τενέδου.


